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Oameni ai muncii din agricultură! Folosii din 
plin fiecare zi bună pentru grăbirea secerișului și 
treierișului I Strîngeji la vreme recolta, transportași 
imediat snopii la ariile de treier I Nu lăseȘi grînele 
să se scuture, nu întîrziaȘi treierișul I

Rezervele interne — 
comoară a fiecărei întreprinderi

Oamenii muncii care lucrează în indus- i 
tria noastră socialistă, fie muncitori, in
gineri sau tehnicieni, au început să a- | 
corde o atenție sporită nesecatelor 
rezerve existente la locurile lor de muncă, 
considerîndu-le pe bună dreptate adevă
rate comori ale întreprinderilor lor. 
Bogății ascunse, astfel pot fi numite a- 
ceste inepuizabile resurse care au început 
să fie itot mai atent studiate și valorifi
cate pentru a fi puse în slujba oreșterii 
producției și productivității muncii.

O vie ilustrare a atenției pe care 
oamenii muncii o dau acestor problem*, 
o constituie tocmai acțiunea patriotică 
pornită sub lozinca „Să dăm patriei cît 
mai multe acumulări socialiste peste 
plan 1“ Din 26 de întreprinderi din orașul 
de la poalele Tîmpei și din alte orașe ale 
regiunii Stalin a pornit în întreaga tară 
chemarea pentru mărirea rentabilității în
treprinderilor spre a putea da patriei cît 
mai multe acumulări peste plan. „Reali
zările obținute în primele luni ale aces
tui an de către întreprinderile din regiu
nea Stalin — spune chemarea — arată 
că în fiecare din ele există încă mari 
rezerve care puse în valoare pot mări 
volumul acumulărilor socialiste".

Asemenea unui rîu tumultuos, chemarea 
s-a răspîndit în întreprinderile patriei, gă
sind un puternic ecou în rîndurile mun
citorilor, inginerilor și tehnicienilor din 
toate ramurile industriale. Seriozitatea cu 
care au fost și sînt studiate și dezbătute 
problemele chemării, însuflețirea cu care 
a fost îmbrățișată această inițiativă 
patriotică, ilustrează cu putere atașamen
tul oamenilor muncii pentru politica 
partidului și guvernului, pe care o consi
deră ca propria lor politică, arată încă 
odată dorința lor de a munci pentru în
tărirea și înflorirea patriei. 89.414.000 lei 
acumulări peste plan s-au angajat să dea 
pînă la sfîrșitul anului întreprinderile din 
regiunea Bacău, 10.504.700 lei 25 de în
treprinderi din regiunea Galati, 56.428.000 
lei 22 de întreprinderi din regiunea 
Hunedoara. Și șirul angajamentelor este 
în continuă creștere. Sînt sume de bani, 
unele mai mari, altele mai mici, dar toate 
izvorîte din dorința muncitorilor și tehni
cienilor de a contribui cît mai mult la 
sporirea acumulărilor, de a strînge leu 
cu leu pentru a da patriei milioane peste, 
plan, bani pe care statul nostru democrat 
popular îi învestește în opera de indus
trializare socialistă, în crearea de rezerve 
materiale, în sporirea fondurilor social- 
culturale.

Cunoașterea formei și conținutului acu
mulărilor socialiste dă posibilitatea înțe
legerii direcțiilor în care poate și trebuie 
dusă lupta pentru mărirea rentabilității 
întreprinderilor. A descoperi și valorifica 
rezervele pentru realizarea acestui obiec
tiv. înseamnă a folosi toate posibilitățile 
existente înlăuntrul întreprinderilor pen
tru creșterea neîncetată a producției și a 
productivității muncii, pentru o sistema- 
tică reducere a prețului de cost. Expe
riența întreprinderilor fruntașe a scos la 
iveală noi căi de urmat pentru asigurarea 
creșterii productivității muncii, a arătat 
că se pot obține economii la toate elemen
tele prețului de cost. Tocmai de aceea 
este necesară organizarea unei acțiuni 
largi în vederea reducerii tuturor cheltu

ielilor de fabricație, pentru folosirea în
tregii game de posibilități care duc la 
creșterea productivității muncii; tocmai 
de aceea trebuie ca lupta pentru mobili
zarea rezervelor interne să aibă un carac
ter complex. Procedînd în acest fel, co
lectivul uzinelor „Strungul" din Orașul 
Stalin de pildă, atunci cînd a studiat 
volumul acumulărilor socialiste pe care 
s-a angajat să-l dea peste plan, s-a ocupat 
de valorificarea fiecărei surse care poate 
să aducă beneficii întreprinderii. Cei 
1.212.000 lei care se vor realiză peste 
plan pînă la sfîrșitul anului prin redu
cerea prețului de cost au la bază reali
zarea de economii în fiecare element care 
compune acest important indice. Astfel 
sînt prevăzute economii de materii prime 
și materiale, de cheltuieli de fabricație, 
prin recondiționări de scule, prin inovații 
și raționalizări, prin reducerea adausuri
lor de prelucrare, prin reducerea rebutu
rilor, etc.

In condițiile economiei noastre socia
liste rezervele interne apar mereu, întru- 
cît există posibilități nelimitate pentru 
progresul tehnic al producției, pentru 
ridicarea calificării și a nivelului tehnic 
al cadrelor, pentru cointeresarea eres- 
cîndă a colectivelor de muncă din între
prinderi la îmbunătățirea indicilor plani
ficați. Conducerea trustului 10 construcții 
Constanța se pare însă că este de altă 
părere. Deși în trimestrul I al anului în 
curs planul prețului de cost a fost depă
șit cu 15 la sută, scumpind costul lucră
rilor executate, nici acum, cînd s-a pus 
problema răspunsului la chemarea por
nită din regiunea Stalin conducerea trus
tului 10 nu s-a gîndit să pună în valoare 
bogatele resurse și posibilități existente 
pe fiecare șantier pe care îl tutelează. 
Angajamentul de a da un milion lei acu
mulări socialiste peste plan a fost întoc
mit din birou, în mod formal, fără să se 
ceară părerea responsabililor de loturi de 
construcții, fără ca ei să fie consultați 
asupra posibilităților existente.

însuflețirea cu care tot mai multe co
lective se alătură acțiunii patriotice de 
sporire a acumulărilor socialiste, unele 
realizări dobîndite pînă acum, sînt o vie 
dovadă a faptului că în întreprinderile 
noastre există resurse interne numeroase 
care, puse în valoare, pot aduce o imensă 
contribuție la creșterea rentabilități’.. 
Sarcina cadrelor din economie, a fiecărei 
conduceri de întreprinderi, este de a 
canaliza eforturile muncitorilor și tehni
cienilor spre valorificarea acelor resurse 
care aduc aportul cel mai însemnat la 
reducerea prețului de cost, la creșterea 
rentabilității. Ele trebuie să desfășoare în 
primul rînd o muncă organizată și știin
țifică în această direcție. Lupta pentru 
valorificarea largă a, resurselor interne 
ale producției, găsirea de noi și noi posi
bilități de folosire mai deplină a capaci
tății de producție, utilizarea rațională a 
timpului de lucru trebuie să stea perma
nent în centrul preocupărilor lor.

Muncitori, ingineri și tehnicieni din 
toate ramurile industriale 1 Puneți în 
valoare comorile din întreprinderile voas
tre, scoateți la lumină bogatele resurse 
interne! Puneți-le în slujba măririi ren
tabilității întreprinderilor! Asigurați creș
terea acumulărilor socialiste 1

Să nu întîrziem strînsul recoltei!
Toate batozele să funcționeze din plin!

PE OGOARELE REGIUNII CONSTANȚA

ÎN CINSTEA
FESTIVALULUI

Succese ale tinerilor hunedoreni

Un angajament de onoare :

Acumulări socialiste peste plan 
în valoare de 135 milioane lei

ORAȘUL STALIN (de la corespondentul 
nostru). — Inițiativa patriotică de a da 
patriei cît mai multe acumulări socialiste 
peste plan, este însușită de tot mai multe 
colective ale întreprinderilor din regiunea 
Stalin. Zeci de întreprinderi din această 
regiune au răspuns acestei inițiative și 
și-au luat însemnate angajamente pentru a 
realiza cît mai multe acumulări socialiste 
peste plan. Așa, de pildă, colectivul de la 
..Mătasea Roșie" din Cisnădie s-a angajat 
să realizeze pînă la sfîrșitul anului, acumu
lări socialiste peste plan în valoare de 
1.470.000 lei, fabrica de postav „Tran
silvania" 1.189.384 lei, iar 8 întreprinderi 
din raionul Sibiu vor realiza acumulări so
cialiste în valoare de peste 4.340.000 lei.

Pînă acum întreprinderile din regiunea 
Stalin s-au angajat de a da pînă la sfîrși
tul anului acumulări socialiste peste plan 
în valoare de peste 135.000.000 lei, din care 
pînă la 23 August vor realiza peste 
50.000.000 lei.

In întreprinderile din regiunea Stalin au 
fost luate numeroase măsuri tehnico-organi- 
zatorice, care urmăresc să sprijine îndepli
nirea angajamentelor. Propunerile făcute în 
acest sens de muncitori, ingineri și tehni
cieni, ca și o serie de măsuri tehnico- 
organizatorice au început să fie aplicate în 
viață. Ca urmare, într-o serie de întreprin
deri s-au și obținut frumoase rezultate. Așa, 
de pildă, în aceste zile la uzinele de trac
toare „Ernst Thălmann" s-au lichidat stocu
rile supranormative de materiale și scule ne
folosite, în valoare de 4.000.000 lei, sporln- 
du-se astfel viteza de rotație a fondului de 
rulment.

La uzinele „Steagul Roșu", „Strungul", 
întreprinderile regionale de auto-transporf 
din Orașul Stalin, la uzinele „Independența"- 
Sibiu, la întreprinderea „Firul Roșu" din 
Tălmaciu și la multe alte întreprinderi din 
regiunea Stalin s-au înscris primele rezul
tate în lupta pentru cît mai multe acumu
lări socialiste peste plan.

Deschiderea expoziției 
„Aspecte din Republica Cehoslovacă"

Marți la amiază, cu prilejul inaugurării 
noilor Galerii de Artă din bd. G-ral Magheru 
nr. 20, a avut loc deschiderea Expoziției 
pictorului Paul Atanasiu, laureat al Premiu
lui de Stat, „Aspecte din Republica Ceho- 
s ovacă". Expoziția este organizată de Fon
dul Plastic din R.P.R. și Institutul Romîn 
pentru Relațiile Culturale cu Străinătatea.

Expoziția cuprinde peste 40 de lucrări de 
pictură și grafică ale pictorului Paul Ata
nasiu. Aceste lucrări au fost executate în 
timpul călătoriei de șase săptămîni pe care 
pictorul rcmîn a făcut-o, în primăvara a 
cestui an în R. Cehoslovacă. In expoziție 
mai figurează de asemenea și schițe mii 
vechi cu aspecte din Cehoslovacia, din anul 
1915.

La deschidere au asistat reprezentanți ai 
Ministerului Culturii, ai Institutu'ui Romîn 
pentru Relațiile Culturale cu Străinătatea, 
ai Uniunii Artiștilor Plastici din R.P.R., 
artiști plastici, critici de artă, oameni de 
cultură.

Au fost de față J. Sedivy, ambasadorul R. 
Cehoslovace în R.P.R, șj membri ai Amba
sadei.

Din picturile, desenele și acuarelele expuse 
prind viață orașe și sate cehoslovace, Praga 
cu nenumăratele ei poduri și castele, chipuri 
de copii și bătrîni, țărănci în pitorești cos
tume naționale, fruntași în producție.

(Agerpres)

Ua dispozitiv de ridicare 
a plantelor căzute

l
GALAȚI (de la coresponden

tul nostru). La începutul strîn- 
gerii păioaselor, pe terenul gos
podăriei agricole de stat 
Urleasca se părea că secerăto- 
rile-legători și combinele nu 
vor putea fi folosite decît pe 
o mică suprafață și anume a- 
colo unde păioasele nu erau 
culcate la pămîmt din cauza 
ploilor și vîntu'.ui.

Acest lucru a dat mult de 
gîndit mecanizatorilor gospo
dăriei. Dar ei au găsit solu
ția. Consultînd unele tratate so
vietice de mecanizare a agri
culturii, tov. Constantin Po
pescu, inginer mecanic șef al 
gospodăriei, a conceput și con
struit, împreună cu mecanicii 
Vasile Rădulescu și Dumitru 
Cortez, un dispozitiv de ridi
care a plantelor căzute. Dispo
zitivul a fost montat la to-ate 
cele 14 combine ale gospodă
riei și la secerătorile-legători. 
Montat în fața agregatelor, dis
pozitivul are proprietatea de a 
aduce plantele în starea nor
mală, asigurând astfel o bună 
funcționare a mașinilor agri
cole.

Acum, pe tarlaua ou orz și 
grîu a gospodăriei agricole de 
stat Urleasca combinele și 
celelalte mașini agricole, pre
văzute cu aceste dispozitive, 
funcționează din plin. Unii 
combinieri ca, de pildă, Gheor- 
ghe Jantea, recoltează zilnic 
cîte 12 ha. ou grîu.

Interes pentru folosirea la 
maximum a mașinilor agricole 
a dovedit și conducerea S.M.T. 
Traian-Sat, raionul Brăila. 
Astfel, la brigada a XlI-a, 
care zilele acestea strînge re
colta de grîu a gospodăriei a- 
gricole colective din comuna 
Movila Miresei, au fost cuplate 
la fiecare tractor cîte 2 seceră- 
tori-legători, tractoriștii execu- 
tînd zilnic peste 2 norme la 
secerat.

La 16 iulie, colectiviștii din 
satul Căldărușa, comuna Ur
leasca, au terminat seceratul 
celor 90 ha. grîu.

Roadele folosirii 
metodelor înaintate

CONSTANȚA (de la corespon
dentul nostru). — Roade bogate 
ca anul acesta n-au recoltat nici
odată oamenii muncii din satele 
regiunii Constanța. Roadele cele 
mai bogate sînt rezultate ale 
folosirii tehnicii avansate.

La gospodăria de stat „Cos- 
tache Burcă" din raionul Negru 
Vodă au fost recoltate 300 ha. 
de grîu. Recolta medie la ha. în
trece cantitatea de 2.600 kg.

înainte, pe aceleași suprafețe 
au fost obținute 1.000—1.200 kg. 
grîu. Insă metodele agrotehnice 
sovietice aplicate la această gos
podărie de stat au dovedit că 
pămîntul Dobrogei dă roade, dar 
trebuie să ști să-l muncești. Dez- 
miriștitul din timp, arătura a- 
dîncă și semănatul în rînduri în
crucișate, aplicarea îngrășămin
telor chimice, înlăturarea buru
ienilor cu ajutorul ierbicidelor 
prăfuite din avion, iată condiții
le care au contribuit la realiza
rea unei recolte de 2.600 kg. la 
ha. de pe o suprafață de 300 de 
ha. Pe alocuri, în parcele de cîte 
20-30 ha. s-au obținut recolte în
tre 3.500-3.800 kg. de grîu la ha.

Folosirea pe suprafețe întinse 
a ierbicidelor la plivitul chimic a 
dat rezultate foarte bune. La 
gospodăria agricolă de stat din 
Cobadin recolta medie pe cele 
400 ha. de grîu plivite chimic 
este de 2.500 kg. la ha. Numai 
de pe această suprafață se re
coltează cu 240.000 kg. mai 
mult grîu decît pe suprafețele 
care n-au fost plivite.

In toamna anului trecut, muncitorii din gospodăriile de stat 
și S.M.T., colectiviștii, întovărășiți! și țăranii muncitori cu gos
podării individuale din regiunea Constanța, însuflețiți de che
marea Partidului și Guvernului au însămînțat cu zeci de mii 
de* hectare mai mult grîu decît în anii trecuți. Acum ei se 
st ă uiesc să culeagă grînele la timp pentru a nu pierde nici 
un bob din recolta ce se anunță îmbelșugată.

In clișeul din stînga : Unul din cei mai buni combined din 
regiunea Constanța, Nicoiae Pascale de la gospodăria de stat 
„Costache Burcă", recoltează și treieră într-o zi peste 25.000 
kg. grîu. Nicoiae Pascale e acum fruntaș pe gospodărie.

In clișeul din dreapta : Colectiviștii din Topalu raionul Hîr- 
șova, primesc un ajutor prețios la recoltat din partea mecani
zatorilor de la S.M.T.-Horia. Agronomul de sector Gh. Amza 
se interesează mereu de rezultatele obținute de tractoriști. 
Tractoristul fruntaș Iosif Stan și mînuitorul Constantin Dră- 
gan — colectivist de la Topalu, obțin însemnate succese în 
campania de recoltare.

Foto V. KONYA

Primele
Am aștept^ nerăbdători pri

ma zi a recoltării păioaselor. A 
fost un examen serios al muncii 
noastre pentru recoltele îmbel
șugate ce ne-am angajat să le 
obținem în anul acesta, la cons
fătuirea fruntașilor în agricul
tură.

Pe ogoarele colectivei noastre 
„Timpuri Noi" din com. Beli- 
tori, combina a recoltat într-o 
singură zi 16 ha. de grîu. Seara, 
după ce am cîntărit, am văzut 
că obținusem în medie aproape 
2.000 de kg. la hectar. Tot în 
aceeași zi, în urma treieratului 
orzului de pe 17 ha., am avut 
bucuria să constatăm că media 
la ha. este de 2870 kg. boabe.

Aceste rezultate nu sînt din
tre cele mai bune în gospo-

rezultate
daria noastră. Noi avem șl alte 
tarlale cu păioase a căror 
recoltă se întrevede a fi mult 
mai bună. De primele rezultate 
ne bucurăm totuși din inimă 
văzînd că strădaniile în lupta 
noastră pentru aplicarea întoc
mai a regulilor agrotehnice 
înaintate au dat roade. Ne 
bucurăm și pentru faptul că 
gospodăria colectivă este un 
exemplu pentru țăranii munci
tori din comuna Belitori, raio
nul Roșiorii de Vede, care se 
interesează îndeaproape de 
felul cum muncim și mai ales 
de rezultatele muncii noastre.

MARIN FILIP 
președintele gospodăriei 

colective din Belitori,
raionul Roșiorii de Vede

Ajutor tovărășesc
ARAD (de la corespondentul 

nostru). — Ploile din săptămîna 
trecută au creat multe greutăți 
pentru muncitorii de pe ogoare. 
La gospodăria agricolă de stat 
„Vladimirescu" cea mai mare 
parte din culturile păioase au 
fost secerate, dar timpul nefa
vorabil n-a permis ca snopii să 
fie adunați în cruci.

Duminică, fiind zi ou timp fru
mos, peste 200 de muncitori de 
la uzinele „30 Decembrie", fabri
ca „Iosif Rangheț", „Gheorghi 
Dimitrov" și de la alte întreprin

deri din Arad au venit în aju
torul muncitorilor gospodăriei.

Pe ogoarele gospodăriei ei au 
ridicat snopii de grîu și secară, 
l-au așezat în poziție verticală și, 
cînd soarele a svîntat apa de pe 
snopi, i-au strîns în cruci. In cî- 
teva ore de lucru, muncitorii ve- 
niți din întreprinderile arădene, 
au strîns în cruce snopii de pe 
o suprafață de 17 ha. In felul 
acesta ei au dat ajutor muncito
rilor de la gospodăria de stat 
„Vladimirescu" ca să siringă 
recolta la timp, fără pierderi.

Primii la recoltat, 
primii la predarea cotelor

BTRLAD (de la coresponden
tul nostru). — Membrii gospo
dăriei agricole colective „Dezro
birea" din satul Mitoc, raionul 
Bîrlad, sînt foarte mîndri că 
ogoarele lor au dat anul acesta 
cea mai mare recoltă de orz pe 
regiune, adică peste 4500 kg. la 
ha. Fiind primii care au strîns 
orzul și l-au treierat, tot primii 
au pornit către baza de recepție 
din Banca, pentru a-și preda co

tele cuvenite statului. Ei au pri
mit chitanța nr. 1 pe regiune.

Tot zilele acestea au recoltat 
și au predat cotele de orz. mem
brii întovărășirii agricole „23 
August" — comuna Podul Tur
cului, raionul Zeletin, gospodă
ria agricolă colectivă „Calea 
spre socialism" din comuna 
Munteni, raionul Tecuci, gospo
dăria agricolă de stat Slobozia 
Ciorăști din raionul Focșani.

Pionierii st
PITEȘTI. — Pentru ca nici 

un spic de grîu să nu rămînă ne
treierat, peste 150 pionieri de la 
taberele de vară din comunele 
Dragodana, Ionești și Petrești 
au venit zilele trecute la secția 
Petrești a gospodăriei agricole 
de stat din Găești să adune spi
cele de grîu rămase după recol
tat.

Numai în ziua de 16 iulie, pio
nierii au strîns spicele de grîu

rîng spicele
de pe o suprafață de peste 10 ha 
pe care le-au cărat la aria de 
treier numită în acea zi „aria 
pionierilor".

Cu mult elan au muncit la 
strînsul spicelor pionierii Maria 
Sora, Anica Grigore, Radu Eu
gen de la tabăra din Dragodana, 
Cioban Joița, Ioana Stana. Ni’O- 
lae T.ănase de la tabăra din co
muna Ionești și alții.

(Agerpres)

Toate grînele strînse 
și transportate la arii!
TIMIȘOARA (de la corespon

dentul nostru). — Hotărîți să 
nu piardă nici un bob din noua 
recoltă, țăranii muncitori din 
raionul Lugoj au început sece
rișul încă din primele zile ale 
acestei luni. Astfel, ei au reușit 
să secere întreaga suprafață se
mănată cu orz. Pînă la 18 iulie, 
în întregul raion s-a recoltat 
peste 6.000 ha. păioase. Ținînd 
seama de faptul că în majorita
tea comunelor din acest raion 
ariile au fost amenajate, era de 
așteptat ca treierișul să înceapă 
la cîteva zile după seceriș.

Lucrurile nu s-au întîmplat 
însă așa. Datorită faptului că 
atît comitetul executiv al sfatu
lui popular precum și secția sa 
agricolă, au lăsat pe planul al 
doilea munca de organizare a 
transportului de păioase la ariile 
de treier, treierișul este mult 
întîrziat. La cele 120 arii de tre
ier amenajate în raion, abia s-au 
transportat păioasele de pe 120 
ha. deși au fost recoltate grînele 
de pe 6.000 ha. In comuna Ba- 
linț de exemplu, s-a secerat pînă 
în ziua de 17 iulie 628 ha. pă
ioase, în schimb la cele 4 arii de 
treier nu s-a transportat nici 
măcar un car cu snopi. Tot așa, 
în comuna Topla, munca de or
ganizare a transportului la arii 
a fost cu totul neglijată. Orzj a 
fost strîns de pe o suprafață 
mare, dar la arii nu s-a trans
portat decît o foarte mică can
titate de snopi.

Rămînerea în urmă la trans
portul păioaselor la ariile de 
treier, ține în loc treierișul. De 
aceia nu este de mirare că abia 
în ziua de 17 iulie, s-a început 
în raionul Lugoj treieratul or
zului și numai într-o singură 
comună.

Comitetul executiv al raionu
lui Lugoj are datoria să la ime
diat măsuri pentru ca toate grî
nele secerate să fie transportate 
la arii. Este de datoria sa ca în 
aceste zile să dea un sprijin 
mai eficace comitetelor executive 
comunale, să intensifice munca 
de îndrumare și control. Toate 
grînele trebuie transportate la 
arii. Treierișul să nu mal întîr- 
zie nici o zi 1

Bazele de recepție 
sînt pregătite

ORAȘUL STALIN (de la co
respondentul nostru). — Pentru 
buna depozitare a produselor a- 
gricole colectate, colectivul de 
conducere a C.R.R. Stalin a luat 
o serie de măsuri a căror pu
nere în aplicare au dus la ter
minarea lucrărilor de curățire și 
dezinfectare a bazelor de recep
ție. In vederea verificării și re
parării utilajului necesar recep- 
ționărilor a fost înființat un ate
lier mobil montat pe un autoca
mion deservit de un număr co
respunzător de mecanici. Ei au 
executat aproape în întregime 
reparațiile la selectoare, vîntu- 
rătoare, trioare, etc.

Spre a evita aglomerările la 
bazele de recepție și pentru ca 
țăranii muncitori care își predau 
cotele să nu fie nevoiți a stră
bate distanțe lungi, s-au înfiin
țat baze cu caracter sezonier la 
Dîrste, Intorsura Buzăului, Ra- 
coș, etc. In același timp, bazele 
de recepție permanente au fost 
înzestrate cu utilajul necesar 
determinării corpurilor străine, 
umidității și greutății hectoli- 
trice a cerealelor. Totodată, în 
vederea evitării aglomerărilor, 
în laboratoare s-a<u construit 
rampe pentru sondarea produse
lor agricole. Au fost luate de 
asemenea măsuri pentru intro
ducerea lucrului pe bandă ru
lantă la bazele de recepții.

HUNEDOARA—
Spre Varșovia au 
început să se În
drepte primele tre
nuri cu pârtiei- 
panții la marca 
sărbătoare a tine
retului lumii. Sînt 
trenurile Festivalu
lui. Tot un tren în
chinat Festivalului 
este și aceia care a 

din Hunedoara spre 
țară. Acesta a fost

primul din cele 3 trenuri cu metal, a cit* 
60 de vagoane fiecare, pe care tinerii de la 
Combinatul metalurgic „Gh, Gheorghiu-Dej" 
s-au angajat să le dea peste plan în cinstea 
celui dc aii V-lea Festival Mondial al Tine
retului și Studenților. Tinerii siderurgisti au 
strîns de asemenea o cantitate de 300 tone 
de fier vechi, pe care I au dat oțelăriei Sie 
mens Martin pentru a-1 transforma în oțel 
nou.

La secția laminoare a Combinatului, ti
nerii imprimă un caracter sărbătoresc între
cerii ce se desfășoară între cele 3 schimburi 
pentru cîștigarea titlului de „schimb frun
taș". In primele două săptămîni ale acestei 
luni, locul de frunte a fest cîștigat de schim
bul condus de Constantin Petru, care și-a 
depășit sarcinile de plan cu 11.6 la sută. 
Schimburile conduse de Icslf Trifu și Gh. 
Anidrășescu au laminat cu 3,6 la sută, res
pectiv 2,3 la sută m.ai mult oțel. întrecerea 
dintre schimburi și avîntul tinerilor au con
tribuit ca planul pe întreaga secție să fie 
realizat în această perioadă în proporție de 
105,83 la sută.

Și în celelalte întreprinderi din Hunedoara 
Festivalul este întîmpinat cu însuflețire. Ti
nerii escavatoriști, tractoriști și macaragii 
din cadrul stațiunii 7 utilaj greu au reușit 
să prelungească cu mii de ore durata de 
funcționare a utilajelor între două reparații 
capitale. Intreținînd cu deosebită grijă uti
lajele, escavatoristul Nicoiae Foca a prelun
git durata de funcționare a escavatorului său 
cu 4047 ore peste timpul planificat de lucru, 
iar tinerii Marcel Bujor, Nichifor Simionov, 
Nicoiae Vlădut si alții, cu 1200—1400 ore.

(Agerpres)

Reuniuni tinerești și carnaval
In Câpitala patriei noastre vor avea loc 

cu prilejul Festivalului de la Varșovia nu
meroase reuniuni tinerești.

In seara uneia din ultimele zile ale lunii 
iulie, sute de studenți și elevi vor participa 
la carnavalul organizat de către Comitetul 
U.T.M. al raionului Stalin, la casa de cultură 
a Parcului de cultură și odihnă „I. V. Stalin".

Pe cele 4 estrade amenajate pe malul la
cului Herăstrău, tinerii vor asista la progra
mele prezentate de ansambluri ale teatrelor 
bucureștene și ansambluri de amatori și vor 
dansa. Pe înserate va începe tradiționala de
filare a costumelor și măștilor, la sfîrșitul 
căreia va avea loc dansul costumelor de e- 
pocă. Spre miezul nopții, cînd măștile vor 
descoperi fețele, perechile de tineri dansatori 
vor lua parte la un concurs de dans, ai cărui 
cîștigători vor fi premiali de un juriu. O 
veselie tinerească vor stîrni concursurile de 
poezii hazlii și epigrame, gazetele fulger, 
poșta carnavalului.

Asemenea reuniuni vor fi organizate în 
timpul Festivalului pentru pionierii Și șco
larii din Capitală, pentru tinerii muncitori 
și funcționari fruntași etc. (Agerprts)

Expoziție documentară
In zilele Festivalului, la Varșovia va fi 

deschisă o expoziție documentară interna
țională la care participă cu fotografii dele
gații tineretului din lumea întreagă.

In cadrul acestei expoziții va fi deschisă 
și expoziția documentară „Viața și activi
tatea tineretului din R.P.R.". Fotografiile vor 
oglindi lupta tineretului din patria noastră 
pentru pace, condițiile în care învață și-și 
petrec vacanța, precum și pregătirile făcute 
pentru Festival: competiții sportive, con
cursul tinerilor soliști și alegerile de dele
gați la Festival.

Oamenii muncii discută 
rezultatele Adunării 

de la Helsinki
Oamenii muncii din patria noastră conti

nuă să discute în adunări publice rezultatele 
marii adunări a popoarelor pentru pace de 
la Helsinki.

La uzinele „23 August" din Capitală su
tele de muncițori, tehnicieni și ingineri pre- 
zenți la adunare, au ascultat expunerea com
pozitorului Ion Chirescu, maestru emerit al 
artei, laureat al Premiului de Stat, membru 
al delegației țării noastre la Adunare.

Numeroși participanți, printre care strun
garii fruntași Ion Nisipăreanu și Constantin 
Duțu, inginerul șef Victor Gavăț și alții 
care au luat cuvînțul și-au manifestat ade
ziunea față de hotărârile și documentele A- 
dunării de la Helsinki, luîndu-și totodată an
gajamentul de a munci cu și mai multă 
energie pentru întărirea economică a patriei.

Sute de cetățeni au luat parte marți după 
amiază la jurnalul vorbit cu tema „Impresii 
de la Adunarea mondială a luptătorilor pen
tru pace de la Helsinki", organizat de Co
mitetul orășenesc de luptă pentru pace și 
Casa de cultură a sindicatelor din Bucu
rești. Cu acest prilej au luat cuvînțul filă-’’ 
toarea Maria Petre de la Industria Bumba
cului A, membră a delegației romîne la Adu
narea de la Helsinki, precum și zlarișitii L. 
Sărățeanu și G. Serafin, care au participat 
la lucrările Adunării de la Helsinki.

Adunări asemănătoare la care au vorbit 
membri ai delegației romîne la Adunarea 
de la Helsinki au mai avut loc la Craiova 
și Ploiești. La Craiova a luat cuvînțul ju
ristul C. Paraschivescu-Bălăceanu, iar ia 
Ploeștl artista emerită Ioana Nicola.

(Agerpres)

l
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
A ȘEFILOR GUVERNELOR CELOR PATRU PUTERI

Declarația lui N. A. BULGANIN, 
președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.

(Continuare din numărul trecut 
al ziarului)

In declarația sa, domnul prim-ministru 
Eden s-a pronunțat pentru necesitatea unui 
acord între țările noastre în problema 
securității în Europa. Este un lucru foarte 
important. Tocmai către aceasta năzuiește 
Uniunea Sovietică.

Această acțiune a guvernului sovietic con
stituie o nouă dovadă a năzuinței lui de a 
contribui la rezolvarea sarcinii creării unei 
securități autentice, efective în Europa.

Guvernul sovietic consideră că în ultima 
Instanță trebuie să năzuim ca pe teritoriile 
statelor europene să nu existe trupe străine.

Retragerea trupelor străine de pe teritoriile 
statelor europene și restabilirea în această 
privință a situației care a existat înainte de 
cei de al doilea război mondial ar avea prin 
ea însăși o mare însemnătate pentru întări
rea păcii, ar îmbunătăți în mod radical si
tuația în Europa și ar înlătura una din prin
cipalele surse, dacă nu chiar sursa princi
pală, a neîncrederii care există în prezent 
în relațiile dintre state.

însemnătatea acestei acțiuni apare și mai 
evidentă dacă ea este privită în legătură cu 
problema reducerii armamentelor și interzi
cerii armei atomice. Retragerea trupelor 
străine de pe teritoriile statelor europene ar 
înlesni în mare măsură posibilitatea reali
zării unui acord atît în domeniul reducerii 
armamentelor clasice ale statelor europene, 
și nu numai ale celor europene, cît și în pro
blema interzicerii folosirii armei nucleare.

Este de la sine înțeles că Uniunea Sovie
tică, formulînd asemenea considerente, nu 
cere pentru sine nici un fel de condiții deo
sebite, d-eși experiența istoriei arată că ea 
are motive să se îngrijească dg frontierele 
sale apusene într-o măsură nu /nai mică ci 
mai mare decît anumite alte state. Este în
deobște cunoscut că atunci cînd ataca țara 
noastră, agresorul și-a croit nu odată drum 
prin teritoriile statelor situate la vest de 
frontierele Uniunii Sovietice.

Am vrea să cunoaștem atitudinea guver
nelor S.U.A., Marii Britanii și Franței față 
de considerentele guvernului sovietic, expri
mate de mine, atît în problema reducerii ar
mamentelor și interzicerii armei atomice, cît 
și în problemele creării unui sistem de secu
ritate colectivă în Europa și retragerii trupe
lor străine de pe teritoriu! statelor europene.

Firește că realizarea acordului necesar 
într-una sau alta din aceste probleme, fie
care din ele avînd o mare imnortanță pentru 
destinele lumii, poate necesita timp, chiar 
dacă noi am cădea de acord asupra bazelor 
rezolvării lor. Ținînd seama de aceasta, pre
cum și de faptul că statele reprezentate la 
actuala conferință și-au asumat anumite o- I 
bligații în baza tratatelor și acordurilor în
cheiate cu alte țări, se pune problema acțiu
nilor care trebuie întreprinse pentru ca, pînă 
la realizarea acordului necesar, eforturile ce
lor patru puteri să fie îndreptate spre des
tinderea încordării în relațiile dintre țări și 
astfel, spre crearea condițiilor cuvenite pen
tru reglementarea problemelor nerezolvate, 
inclusiv dezarmarea, crearea securității co
lective în Europa, inclusiv rezolvarea proble
mei germane care a fost și rămîne problema 
principală pentru securitatea europeană.

Prezentînd programul de dezarmare și de 
creare a unui sistem de securitate europea
nă, guvernul sovietic pornește de la faptul 
că slăbirea încordării în relațiile internațio
nale și crearea unui sistem efectiv de secu
ritate in Europa ar înlesni în mare măsură 
rezolvarea problemei germane, ar crea pre- 
mizele necesare pentru unificarea Germaniei 
pe baze pașnice și democrate.

Guvernul sovietic a fost și este pentru uni
ficarea Germaniei în conformitate cu inte
resele naționale ale poporului german și cu 
interesele securității Europei. Unificarea 
Germaniei ca stat democrat și iubitor de 
pace âr avea o uriașă însemnătate atît pen
tru destinele păcii în Europa, cît și pentru

Declarația lui DWIGHT EISENHOWER,
președintele S. U. A.

Cu permisiunea dumneavoastră voi face 
o scurtă declarație introductivă.

Ne-am întrunit aici cu un scop foarte 
simplu. Ne-am întrunit pentru a găsi baza 
unui aranjament care să facă viața mai si
gură și mai fericită nu numai pentru po
poarele pe care le reprezentăm, ci și pentru 
popoarele celorlalte țări.

Ne aflăm aici ca răspuns Ia insistențele 
exprimate în lumea întreagă care au fost 
recunoscute de premierul Bulganin în cU- 
vîntarea sa din 15 iulie, în sensul că con
ducătorii politici ai marilor noastre țări tre
buie să găsească o cale spre pace.

Nu ne putem aștepta ca în cîteva ore sau 
zile să fie rezolvate toate problemele mon
diale care îșl cer rezolvarea. Intr-adevăr, 
noi, cei patru participanți Ia această confe
rință, nu avem de la alții împuterniciri care 
să poată justifica măcar o asemenea încer
care a noastră în acest sens. Rădăcinile a 
multe din aceste probleme sînt înfipte adînc 
în războaie, în conflicte și în istorie. Si
tuația este și mai dificilă din cauza deose
birilor existente între ideologii și aspirații. 
Este evident că în timpul scurt de care dis
pun șefii guvernelor întruniți aici este cu 
neputință să se stabilească cauzele apariției 
acestor probleme și să se găsească metode 
care ar putea să le înlăture fără a părtini 
pe cineva.

Totuși, cu chibzuință, putem crea un spi
rit nou care să facă posibilă rezolvarea în 
viitor a problemelor care intră în competen
ța noastră. Este la fel de important ca aici, 
la Geneva, să facem primul pas pe calea 
nouă spre o pace echitabilă și trainică.

Problemele care ne interesează nu sînt, 
prin natura lor, de nesoluționat. Desigur, 
ele sînt dificile, dar rezolvarea lor nu de
pășește totuși posibilitățile înțelepciunii o- 
menești. Ele par de nesoluționat în condi
țiile fricii, neîncrederii și chiar ostilității, 
cînd fiecare pas este cîntărit și la fiecare pas 
se pune problema dacă va contribui la slă
birea dușmanului. Dacă aceste condiții pot 
fi schimbate se poate face mult. In aseme
nea condiții sînt convins că într-un stadiu 
ulterior miniștrii noștri de Afaceri Externe 
vor putea să continue munca noastră fie 
singuri, fie împreună cu alții, pentru a găsi 
rezolvarea problemelor noastre.

Fără îndoială că între popoarele noastre 
există deosebiri în ceea ce privește convin
gerile filozofice, care în multe privințe sînt 

națiunea germană însăși, căreia războaiele 
i-au adus nu odată mari jertfe și distrugeri. 
Ea ar deschide în fata poporului german po
sibilități largi de dezvoltare a economiei 
pașnice și a culturii Germaniei, de ridicare 
a prosperității populației ei.

Trebuie să recunoaștem că principalul 
obstacol în calea unificării Germaniei este 
în prezent remilitarizarea Germaniei occi
dentale și includerea el în grupările milita
re ale puterilor occidentale. Aici ar trebui 
să se procedeze la un senimb de păreri, neui- 
tînd faptul că este necesar să se obțină re
zolvarea problemei germane chiar dacă în 
actualele condiții nu s-ar reuși să se ajungă 
dlntr-odată la un acord cu privire Ia unifi
carea Germaniei. In acest caz este necesar 
ca această problemă să fie rezolvată pas 
cu pas.

Consider necesar să Insist și asupra altor 
cîteva probleme

Guvernul sovietic este de părere că sta
tele participante la tratatul Atlanticului de 
nord și la acordurile de la Paris, pe de o 
parte, și statele participante la tratatul de la 
Varșovia, pe de altă parte, și-ar putea asu- 

i ma obligații reciproce de a nu folosi forța 
i armată unele împotriva altora. Este de la 
I sine înțeles că asemenea obligații nu trebuie 
i să știrbească dreptul inalienabil al statelor 

la auto-apărare individuală sau colectivă în 
cazul unei agresiuni armate, drept prevăzut 
în articolul 51 din Carta O.N.U.

Ele și-ar putea asuma de asemenea obli
gația de a se consulta reciproc dacă s-ar ivi 
între ele divergențe sau litigii, care ar pri
mejdui menținerea păcii în Europa.

Guvernul sovietic ar dori să atragă aten
ția guvernelor Franței, Marii Britanii și 
S.U.A., asupra unei probleme importante 
care devine tot mai actuală.

Se știe că în ultimul timp în unele state 
crește tot mai mult mișcarea pentru ducerea 
unei politici de neutralitate, a unei politici 

; de neparticipare la blocuri și coaliții milita- 
| re. Experiența arată că une'e state, care au 

dus în timpul războaielor o politică de neu- 
[ tralitate au asigurat popoarelor lor securita- 
I tea și au avut un rol pozitiv. Aceasta se 
I confirmă și prin experiența celui de al doi

lea război mondial, cu toate că neutrali- 
tea anumitor țări nu a fost ireproșabilă.

Guvernul sovietic consideră de asemenea 
i că dacă unele state sau altele, care doresc 

să ducă o politică de neutralitate și neparti
cipare la grupări militare, atît timp cît a- 
ceste grupări există, ar pune problema ga
rantării securității și inviolabilității lor te
ritoriale, marile puteri trebuie să țină seama 
de astfel de dorințe. In orice caz, în ceea 
ce o privește, Uniunea Sovietică este gata 
să participe la astfel de garanții așa cum 
a declarat, de pildă, în legătură cu Austria.

Aici a fost atinsă problema țărilor din 
Europa răsăriteană — a țărilor de democra
ție populară. A ridica această problemă la 
conferinț a, înseamnă să fim împinși spre un 
amestec în treburile interne ale acestor state.

Or, se știe prea bine că regimul democrat- 
popular din aceste țări a fost instaurat de 

[ popoare înseși pe baza liberei exprimări a 
voinței lor. In afară de aceasta, nimeni nu 
ne-a împuternicit să examinăm situația din 
aceste țări.

Așadar nu există motive pentru a discuta 
această problemă la conferința noastră.

Aici s-a atins de asemenea problema așa- 
zisului „comunism internațional". Se știe 
însă că conferința noastră a fost convocată 
pentru discutarea problemelor relațiilor din
tre state și nu pentru discutarea activității 
unora sau altora dintre partidele politice din 

I diferite țări, sau a relațiilor dintre aceste 
partide. Pornind de la aceasta, noi conside
răm că ridicarea acestei probleme Ia confe
rința șefilor guvernelor este nelalocul ei.

Guvernul sovietic și-a exprimat în repetate 
rînduri atitudinea în privința necesității re
glementării problemelor Asiei și Extremului 

i Orient. El a atras în special atenția statelor 
corespunzătoare asupra situației serioase 

I create în regiunea Taivanului, care s-a trans

incompatibile. Orice am spune sau am face 
aici, acest lucru nu poate fi schimbat. To- 

I tuși nu este necesar întotdeauna ca oa
menii să gindească și să creadă la fel pen- 

I tru ca să poată conlucra. Principalul este ca 
j nimeni să nu încerce să obțină prin forță 
1 sau viclenie triumful convingerilor sale și 
I să-și impună astfel sistemul său cuiva care 
' nu o dorește.

Noul fel de a aborda problemele pe care 
trebuie să-l găsim la această conferință nu 
poate fi găsit numai prin discuții abstrac
te și generale. Trebuie să vorbim sincer 
despre problemele concrete care creează în
cordarea între noi și despre felul în care 
să începem rezolvarea lor.

Ca introducere, îngăduiți-mi să indic unele 
probleme care trebuie discutate.

Prima problemă este problema unificării 
Germaniei și a creării unui guvern al în
tregii Germanii pe baza unor alegeri libere. 
Au trecut zece ani de la armistițiul cu Ger
mania, dar Germania continuă să fie scin
dată. Această scindare este un rău, ea aduce 
mari prejudicii unui popor care, ca orice alt 
popor, are dreptul la o soartă comună. Con
tinuarea acestei scindări creează principala 
sursă de instabilitate în Europa. Discuțiile 
noastre despre pace n-ar putea să aibă sens 
dacă în același timp permanentizăm con
diții care primejduiesc pacea. Noi, cei pa
tru, purtăm o răspundere deosebită în ceea 
ce privește Germania. Nici o concluzie la 

j care am putea ajunge aici n-ar fi valabilă 
dacă nu va fi sprijinită de majoritatea din 
întreaga Germanie și această problemă tre
buie să devină problema principală a tra
tativelor noastre de aici. Nu trebuie oare să 
examinăm căile pentru a rezolva această 
problemă repede și just ?

In interesul unei păci îndelungate, hotă- 
rîrea noastră trebuie să țină seamă de inte
resele legitime ale securității tuturor părți
lor interesate. De aceea, noi insistăm ca 
Germania unificată să aibă dreptul de a-și 
exercita la propria sa alegere dreptul ine
rent la autoapărare colectivă. Din aceleași 
considerente sîntem gata să ținem seamă și 
de interesele legitime ale securității Uniunii 
Sovietice. Acordurile de la Paris conțin 
multe prevederi care servesc acestor scopuri. 
Sîntem gata întru totul să examinăm noi 
garanții reciproce care să fie rezonabile, 
practice și compatibile cu securitatea tuturor 
părților interesate. 

format într-un focar primejdios de complica
ții în Extremul Orient. Reglementarea situa
ției în Asia și in Extremul Orient, inclusiv în 
regiunea Taivanului, pe baza recunoașterii 
dreptului incontestabil al Chinei asupra aces
tei insule, ar avea o mare însemnătate pen
tru îmbunătățirea întregii situații internațio
nale.

In legătură cu aceasta consider necesar să 
reamintesc năzuința bine cunoscută a gu
vernului Republicii Populare Chineze de a 
reglementa problema Taivanului pe calea u- 
nor tratative directe între S.U.A. și P P. 
Chineză.

Este necesar să menționăm de asemenea 
importanța problemei restabilirii drepturilor 
legitime ale Republicii Populare Chineze Ia 
O.N.U. Actuala situație, cînd în această or
ganizație continuă să se afle un reprezentant 
ciankaișist, iar marea Republică Populară 
Chineză este lipsită de posibilitatea de a-și 
ocupa locul, este nu numai anormală, ci 
și inadmisibilă. Este necesar să se repare 
această nedreptate și cu cît aceasta se va 
face mai repede cu atît va fl mai bine.

Guvernul sovietic consideră că conferința 
celor patru puteri, depunînd eforturi pentru 
îmbunătățirea relațiilor dintre state, trebuie 
să acorde atenție problemei întăririi legătu
rilor economice între ele și îndeosebi pro
blemei lărgirii comerțului.

In actuala situație, cînd într-o serie de 
state au fost introduse îngrădiri artificiale 
de tot felul, în urma cărora relațiile econo
mice și comerciale care s-au stabilit în 
decursul unei perioade îndelungate între 
multe state din lume au fost rupte, aceste 
îngrădiri reprezintă o piedică serioasă în 
calea micșorării încordării internaționale. 
Astfel de îngrădiri, existente deobicei atunci 
cînd economia statelor este subordonată in
tereselor pregătirilor de război, na-și pot 

! găsi nici un fel de justificare dacă se ține 
} seama de năzuința spre un acord în proble- 
j mele internaționale nereglementate și spre 
■ încetarea „războiului rece".

Atragem atenția asupra acestui fapt nu 
pentru că economia Uniunii Sovietice nu ar 
putea face față fără restabilirea relațiilor 
economice și comerciale normale cu statele 
cu care aceste relații au fost, nu din vina 
noastră, tulburate. Vorbim despre aceasta în- 
trucît în acest domeniu există mari posibi
lități pentru stabilirea unor relații normale 
și prietenești între țări, care pot da rezul
tate favorabile pentru ridicarea buneistări a 
popoarelor, micșorarea încordării interna
ționale și întărirea încrederii între state.

Am fost și rămînem adepții unei largi dez
voltări a contactului și colaborării interna
ționale în domeniu! culturii și științei, adep
ții înlăturării piedicilor care stau în calea 
relațiilor dintre popoare. Sîntem convinși că 
dezvoltarea largă a colaborării culturale și 
științifice internaționale ar corespunde a- 
celuiași țel — micșorarea încordării în rela
țiile dintre state și stabilirea încrederii ne
cesare între ele.

Acestea smt cele mai Importante proble
me care, după părerea guvernului sovietic, 
ar trebui examinate la conferința noastrăAși 
considerentele pe care el ar dori să le Vpv- 
muleze de la începutul lucrărilor noastre' în 
legătură cu aceste probleme.

Am ascultat aci declarațiile șefilor guver
nelor Statelier Unite, Franței și Marii Brita
nii. In aceste declarații au fost ridicate multe 
probleme importante, asupra cărora trebuie 
să avem un schimb de păreri pentru a găsi 
bazele înțelegerii necesare în problemele res
pective. Printre problemele menționate sînt 
și probleme care necesită un studiu supli
mentar. Sînt de asemenea probleme asupra 
cărora avem puncte de vedere diferite, însă, 
după părerea noastră, aceasta nu trebuie să 
împiedice activitatea rodnică a conferinței 
noastre.

In ceea ce-1 privește, guvernul sovietic va 
face tot ceea ce depinde de el pentru ca ac
tuala conferință să îndreptățească speran
țele popoarelor însetate de o viață pașnică 
și liniștită.

Pe plan mai larg există problema respec
tării dreptului popoarelor de a-și alege for
ma de guvernămînt și a restabilirii dreptu
rilor suverane și a autoguvernării pentru 
acei care au fost lipsiți de ele.

Poporul american este convins că unele 
popoare din Europa răsăriteană, dintre care 
multe au un trecut îndelungat și glorios de 
existență națională n-au obținut încă posi
bilitatea de a profita de binefacerile decla
rației noastre a Națiunilor Unite, din peri
oada războiului, întărită de alte acorduri 
din timpul războiului.

Există problema comunicării și contactului 
spiritual între popoarele noastre. Ca să fim 
sinceri, noi ne temem de urmările situației 
în care popoare întregi au fost izolate de 
lumea exterioară. Poporul american ar dori 
să fie prietenul poporului sovietic. Intre po
poarele american și sovietic nu există litigii, 
între ele nu există conflicte, nu există duș
mănie pe plan comercial. Istoria arată că 
popoarele noastre au trăit întotdeauna în 
pace. înțelegerea prietenească între popoare 
nu se dezvoltă însă cu ușurință cînd există 
bariere artificiale de felul celor care împie
dică comunicările în prezent. A venit tim
pul ca toate cortinele, fie ele de tunuri, legi 
sau hotărîri, să fie ridicate. Aceasta se poa
te face doar într-o atmosferă de respect și 
încredere reciprocă.

Există problema „comunismului interna
țional". De 38 de ani activitatea sa tulbură 
relațiile dintre Uniunea Sovietică și alte 
popoare. Activitatea sa nu se limitează la 
eforturi de a acționa pe calea convingerii. 
EI încearcă în întreaga lume să submineze 
guverne legitime și să supună popoarele 
unei dominații străine. Nu putem nesocoti 
neîncrederea care se creează prin sprijinirea 
unei asemenea activități. In țara mea, ca și 
în alte țări, ea contribuie la neîncredere și, 
prin urmare, la încordarea internațională.

In sfîrșit există problema înarmării, mai 
importantă decît toate celelalte. Ea este si
multan rezultat și cauză a încordării și ne
încrederii existente în prezent. In ciuda țe
lurilor fundamentale ale Cartei Organizației 
Națiunilor Unite, în prezent, înarmările sus
trag de la munca constructivă o parte con
siderabilă a eforturilor omenirii, îndreptîn- 
du-le spre scopuri neproductive. Am vrea să 
punem capăt acestui lucru. Probabil însă că 
nimeni nu îndrăznește să o facă, de teama 
unui atac.

Un atac prin surprindere este mai distru
gător decît tot ce a cunoscut vreodată omul. 
De aceea, fiecare dintre noi consideră ab
solut necesar să existe mijloace de preîntîm- 
pinare a unui asemenea atac. De aceea, poa
te că ar trebui să examinăm chestiunea dacă 
nu cumva ar fi mai bine să abordăm pro
blema limitării armamentelor căutînd — ca 
prim pas — căi potrivite de supraveghere și 
inspectare a instalațiilor militare, pentru ca 
să nu existe surprize îngrozitoare sub forma 
unui atac prin surprindere sau sub forma 
unei încălcări în ascuns a limitărilor asupra 
cărora s-a căzut de acord. In acest dome
niu nu există nimic mai important decît exa
minarea în comun de către noi a problemei 
acute și fundamentale a unei inspectări re
ciproce eficace. Un asemenea sistem consti
tuie baza unei adevărate dezarmări.

Trebuie să ținem minte că înarmarea cos
tisitoare nu numai că lipsește popoarele 
noastre de un nivel mai înalt de trai, dar 
lipsește și popoarele regiunilor slab dezvol
tate de mijloacele de îmbunătățire a soartei 
lor. In aceste regiuni locuiește o mare par
te din populația lumii și multe popoare pă
șesc acum pentru prima oară pe calea in
dependenței politice. Ele se lovesc de pro
blema stringentă a dezvoltării economice. In 
mod normal, ele ar fi căpătat ajutor, în 
special pentru dezvoltarea principalelor ra

Declarația lai EDGAR FAURE, 
primul ministru al Franței

Domnilor,
Conferința noastră are un caracter cu 

totul excepțional.
Pînă astăzi nici unul din noi nu putea 

să spună că s-a întîlnit, fie chiar și separat, 
cu ceilalți trei.

Timp de zece ani, între șefii guvernelor 
nu a existat nici o conferință similară.

In această perioadă de zece ani s-a des
fășurat ceea ce se numește „războiul rece". 
Conferința noastră poate pune capăt acestei 
perioade deosebite a istoriei și, in conse
cință, „războiului rece". Tocmai acest lucru 
îl speră popoareie. Nouă ne revine datoria 
de a nu le dezamăgi.

Dar, oricit de importantă, vastă și dificilă 
ar fi această sarcină, în fața noastră nu 
stă numai ea. Acum zece ani, puterile pe 
care le reprezentăm și-au exprimat inten
ția de a organiza pacea, de a stabili între 
ele o colaborare pentru binele lumii.

Evenimentele care au urmat după aceea 
au întunecat pentru multă vreme acest spi
rit, au oprit înfăptuirea acestor proiecte. In
tenționat nu voi comenta în declarația de față 
aceste evenimente și nu voi spune nimic 
care s-ar putea referi la răspunderea cuiva, 
întrucît consider că o asemenea răfuială ar 
aduce prejudicii eforturilor pe care le între
prindem împreună. Dacă acum vom putea 
să punem capăt perioadei de încordare și 
să ne întoarcem la punctul nostru de ple
care, vom găsi din nou acoio perspectiva 
generală pe care în 1945 o consideram atit 
importanta, cit și accesibilă.

Să se pună capăt războiului rece.
Să se organizeze pacea și colaborarea 

pașnică a puterilor.
lată cele două mari aspecte în lumina că

rora se prezintă astăzi in fața noastră pro
blemele și obligațiile. Aceste aspecte se 
completează unul pe celălalt și sînt insepa
rabile.

Ar fi o greșeală să se tindă să se exami
neze izolat cauzele existente ale încordării 
internaționale, sau una din ele, întrucît ori- ' 
cînd pot apare cauze noi, iar, pe de altă I 
parte, fiecare problemă poate fi rezolvată | 
mai ușor dacă există posibilitatea ridicării 
pînă la o treaptă la care este posibilă sin
teza.

Dacă vom reuși să materializăm între 
noi patru în fiecare problemă dată nă
zuința comună spre activitatea pașnică posi
bilă, totul va fi mult mai ușor.

Intenționez să examinez în prima parte 
a acestei declarații problema războiului rece 
și lichidarea încordării internaționale; in 
cea de a doua parte — o problemă cu un 
caracter mai larg, aceea a organizării păcii. 
Aceste domenii sint foarte vaste. De fapt, 
prima parte, cea referitoare la actuala în
cordare, va fi consacrată în cea mai mare 
parte problemei germane.

Cea de a doua parte, referitoare la orga
nizarea păcii, va fi consacrată dezarmării.

Consider că aceste două probleme nu 
epuizează discuțiile. Dacă vom ajunge insă 
la rezolvarea lor, vom birui fără îndoială 
cea mai grea etapă a unui drum lung.

SFÎRȘSTUL RĂZSOIULUi RECE. 
PROBLEMA GERMANA

La început aș vrea să subliniez, fără să 
intru în amănunte, oportunitatea unor noi 
inițiative în domeniul economiei, culturii și 
inlortnației.

Impresia existentă despre împărțirea lumii 
în blocuri se explică nu numai prin relațiile 
dintre state. Ea este ilustrată și întărită 
de dificultățile care împiedică relațiile din
tre popoare, adică în cea mai mare parte 
circulația mărfurilor, persoanelor, ideilor și 
informațiilor.

Europa este străbătută de o adevărată 
linie de demarcație. Există o Europă răsări
teană și o Europă occidentală. Orice comu
nicare între diferite țări este grea șl rară. 
Și asta, tocmai undeva unde exista căi tra
diționale și factori geogranci care se atrag.

Consider că in aceste trei domenii ale 
economiei, culturii și informației eforturile 
noastre trebuie să fie îndreptate spre stabi
lirea sau restabilirea libertății și ușurinței 
schimburilor. Dacă în această problemă vom 
adopta o hotărîre de principiu, experții 
noștri vor putea să-i dea formă concretă 
într-o serie de propuneri practice pe care fie 
că le vom putea transpune în fapt în limi
tele competenței fiecăruia din noi, fie că 
le vom putea recomanda în alte etape, cu 
autoritatea sporită, care cu consimțămîntul 
comun se va adăuga la influența fiecăruia 
în funcție de cazul dat.

Linia de demarcație care traversează Eu
ropa traversează și Germania. Există o 
Germanie răsăriteană și o Germanie occi
dentală. In acest caz nu este vorba numai 
de comodități care nu mai există sau de re
glementări care s-au complicat. Dacă îm
părțirea continentului este ceva abstract, 
împărțirea Germaniei este un fapt brutal.

Actuala situație a Germaniei nu este 
cauz^ încordării internaționale; într-o oa
recare măsură ea este o urmare a acesteia. 
Dar ea este o cauză care are tendința de a 
imprima acestei încordări un caracter per
manent; această situație este un obstacol 
în calea dezvoltării a ceea ce se numește 
„destindere".

Cred în mod sinceT că atîta timp cît a- 
ceastă problemă germană nu va fi rezol

muri ale economiei, din partea popoarelor 
mai dezvoltate ale lumii. Acest proces nor
mal este însă serios încetinit de faptul că 
țările mai dezvoltate din punct de vedere 
industrial alocă înarmării o parte atît de 
considerabilă a eforturilor lor productive. 
Reducerea armamentelor ar asigura și tre
buie să asigure canalizarea unei părți din 
rezerve spre regiunile mai puțin dezvoltate 
ale lumii pentru a contribui la dezvoltarea 
lor economică.

In afară de aceasta trebuie să depunem 
eforturi pentru a contribui la folosirea ener
giei atomice în scopuri constructive. Regre
tăm că Uniunea Sovietică nu a acceptat pro
punerea făcută de noi în decembrie 1953 ca 
popoarele care dispun de rezerve de mate
riale dezagregabile să se unească și să-și 
aducă contribuția la „banca mondială" pen
tru a înlocui în măsură tot mai mare riva
litatea în crearea de mijloace de extermi
nare în masă printr-o colaborare spre binele 
omenirii. Noi continuăm să considerăm că 
dacă Uniunea Sovietică, ținînd seama de 
posibilitățile e:, va contribui la acest mă
reț proiect, un asemenea act va îmbunătăți 
situația internațională.

In această primă declarație din cadrul 
conferinței, am citat foarte pe scurt unele 
din problemele care ne preocupă, pe mine 
și poporul Statelor Unite, și a căror rezol

vată și chiar dacă Vor exista anumite ame
liorări pe alt pian, nu va putea exista o 
adevărată armonizare a vieții internaționale.

Prima întrebare:
Trebuie reunifîcată Germania ? Inconte

stabil că da.
Nu există nici un argument valabil, nici 

politic, nici economic, mei social, nici de 
orice alt ordin, care să poată justifica îm
părțirea permanentă a unui stat în două 
părți și a unui popor în două grupuri.

Pe lingă aceasta constat că celelalte puteri 
reprezentate aici s-au pronunțat în favoarea 
acestei unități a Germaniei. Cu toate că ele 
n-au fost de acord asupra mijloacelor care 
urmează să fie alese pentru înfăptuirea uni
ficării sau asupra consecințelor care ar 
putea decurge din aceasta, în principiu însă 
nu există dezacord.

Cea de a doua întrebare:
Cum să se înfăptuiască unificarea ?
Cred că stabilirea procedurii nu este în 

realitate nici foarte importantă, nici foarte 
dificilă.

Planul Eden, în liniile sale generale — 
alegeri, un guvern comun, tratatul de pace 
— corespunde unei logici stricte, deși el nu 
trebuie considerat intangibil în toate deta
liile.

Consider că este un adevăr elementar că 
dacă toți patru avem dorința de a reunifica 
Germania, nu problemele de metodă vor fi 
acelea care să ne împiedice.

Trebuie să se vadă fondul lucrurilor și 
tocmai aceasta ne duce la cea de a treia în
trebare.

Cea de a treia întrebare:
Ridică oare reunificarea Germaniei proble

ma securității ? Aceasta este baza pe care 
trebuie să se desfășoare adevărata discuție, 
singura discuție reală. Intr-adevăr, invocînd 
considerente de securitate a respins Uniunea 
Sovietică teza adoptată de celelalte trei pu
teri; tot din considerente de securitate Sta
tele Unite, Anglia și Franța au respins con
trapropunerea sovietică. Dar nimeni nu a a- 
firmat vreodată că actuala împărțire a Ger
maniei garantează prin ea însăși securitatea 
tuturor.

Prin urmare, se pune întrebarea în ce 
măsură și în ce fel va schimba reunificarea 
Germaniei datele problemei securității în 
felul în care se pune ea în momentul de 
față.

Pentru a răspunde trebuie determinat care 
va fi din punct de vedere militar statutul 
Germaniei reunificate.

Ajungem astfel la cea de a patra între
bare a noastră. Această întrebare se împarte 
în două subîntrebări:

1. — Poate fi neutralizată Germania ?
2. — In caz negativ, care va fi situația 

ei?

I. NEUTRALIZAREA GERMANIEI
Această propunere a fost făcută. Ea sim

plifică problema pentru cei care consideră că 
o Germanie neutralizată este o garanție a 
păcii. Alții, dimpotrivă, consideră că o Ger
manie neutralizată ar constitui un vid de 
forță și ar mări primejdia unui conflict.

Eu cred că Germania nu poate și nu tre
buie să fie neutralizată și aceasta din urmă
toarele considerente :

a) Potrivit dreptului internațional nu este 
posibil să se aplice un tratament discrimi
nator și de constrîngere unei țări care, 
prin ipoteză, și-ar redobîndi prin tratatul de 
pace suveranitatea și drepturile.

b) A prevedea neutralizarea ca o sancțio
nare a responsabilităților din timpul răz
boiului ar însemna să se dezmintă teza a- 
liaților care au impus aceste responsabili
tăți statului nazist și nu poporului german 
însuși. Aceasta ar însemna să se recunoas
că, în dauna intereselor lui proprii, impe
rativul biologic și principiul rasist pe care, 
dimpotrivă, le-am demascat și le-am com
bătut.

c) De altfel, față de celelalte părți beli
gerante n-au fost luate nici un fel de măsuri 
similare.

d) Pe lîngă considerentele de drept, îm
potriva neutralizării au cuvîntul consideren
te de fapt.

e) Dacă poporul german ar deveni obiect 
de suspiciune, există primejdia să trezească 
un complex național de susceptibilitate, de 
rancună sau revanșă.

f) Mecanismele de constrîngere și control 
care ar fi necesare pentru a respecta neutra
lizarea, ar fi cu neputință de prevăzut și 
de aplicat din punct de vedere material și 
moral.

g) Se poate observa că, pînă în prezent, 
neutralitatea era practicată numai de state 
mici și aceasta numai pentru că ele doreau 
acest lucru. Neutralitatea este imposibilă 
pentru un sfat ca Germania care are un te
ritoriu mare, o poziție geografică deosebită 
și o populație mare.

2. — Neutralizarea Germaniei fiind ast
fel respinsă, care va fi, din punct de vedere 
al forțelor armate, regimul acestei țări reu
nificate ?

In ceea ce mă privește sînt partizan al 
ipotezei potrivit căreia Germania reunifîcată 
va face parte ca și pînă acum din sistemul 
Uniunii Europei Occidentale și al N.A.T.O. 
(Uniunea Nord Atlantică — N.R.). Această 
ipoteză mi se pare cea mai valabilă din 
punct de vedere atît de drept, cît și de fapt. 

vare depinde în măsură considerabilă de noi 
patru. Sper că, pe măsura desfășurării lu
crărilor noastre, vom face cu toții propu
neri privind felul în care am putea contribui 
la găsirea unei soluții a acestor probleme.

Ar fi poate util ca fiecare dintre noi să 
expună pe rînd în același fel punctul de ve
dere al țării sale. In acest caz vom putea 
căpăta dintr-odată imaginea amploarei pro
blemelor care ar putea fi discutate în mod 
util aici și ne-am planifica timpul în, mod 
corespunzător.

Ingăduiți-mi să repet. Sper că ne aflăm 
aici nu numai pentru a enumera pur și sim
plu divergențele noastre. Ne aflăm aici nu 
pentru a repeta aceleași exerciții sumbre 
care au caracterizat în cea mai mare parte 
tratativele noastre în ultimii zece ani. Ne 
aflăm aici potrivit aspirațiilor de pace ale 
omenirii, pentru a începe o examinare care 
să introducă un spirit nou în diplomația 
noastră și pentru a începe noi tratative în 
condiții de bun augur.

Așa, și poate numai așa, întîlnirea noas
tră, care prin forța împrejurărilor este 
scurtă, poate servi cauza creării și punerii 
în acțiune a noilor forțe necesare pentru a 
ne aduce cu adevărat pe calea păcii. Sînt 
convins că întreaga omenire se va ruga 
fierbinte pentru aceasta.

In acest caz, problema securității trebuie 
examinată din punctul de vedere al Uniunii 
Sovietice, întrucît puterile occidentale nu 
pot, firește, vedea nimic care să nu le 
convină.

Cea de a cincea întrebare :
Reunificarea Germaniei este legată de un 

risc pentru securitatea U.R.S.S. ? Dacă da, 
pot fi prevăzute garanții și măsuri de liniș
tire ?

Din punctul meu personal de vedere, re
unificarea Germaniei care ar rămîne în Uniu
nea Europei Occidentale și în N.A.T.O., nu 
este în nici un caz un factor de încălcare a 
securității și nu atrage după sine nici un fel 
de agravare a riscului.

Intr-adevăr, aceste acorduri au un carac
ter pur defensiv și, pe de altă parte, ele li
mitează și fac publice armamentele Germa
niei. In aceste condiții nu se mărește riscul 
pentru nimeni, în timp ce cauza încordării 
este înlăturată.

Recunosc însă că la conferința noastră 
fiecare trebuie să facă eforturi pentru a pri
vi problemele nu numai din punctul său 
personal de vedere, ci punîndu-se și în locul 
celorlalte părți.

Recunosc de asemenea că Uniunea Sovie
tică poate avea o părere proprie despre secu
ritatea ei și că această părere poate să fie 
mult mai exigentă decît cea pe care am for- 
mulat-o, cu totul sincer, în această proble
mă. Răspunsul la întrebarea pusă de mine 
nu poate fi așa dar un răspuns obiectiv; 
este un răspuns subiectiv care trebuie căutat 
punîndu-te în locul statelor celor mai inte
resate.

Din acest punct de vedere reunificarea 
Germaniei ar duce la sporirea potențialului 
total al unei țări care participă la sistemul 

I acordurilor occidentale și ar duce astfel Ia 
sporirea potențialului aflat la dispoziția 

| sistemului occidental. Totuși acest rezultat 
| este inevitabil; problema constă astfel în a 
| ști dacă se poate reduce sau înlătura așa- 

zisui risc care ar putea rezulta din aceasta 
și liniști temerile care s-ar putea ivi.

In această privință pot actualmente să 
formulez doar cîteva observații și dorințe.

1) In primul rînd această sporire a poten
țialului poate să nu fie legată de sporirea 
potențialului pur militar. Pentru aceasta este 
suficient să ne înțelegem asupra menținerii 
restricțiilor prevăzute de Uniunea Europei 
Occidentale. Cu alte cuvinte, în urma reu- 
nificării, Germania în ansamblu nu va avea 
forțe mai puternice cît ar avea cele două 
treimi ale Germaniei care fac parte din 
Uniunea Europei Occidentale.

2) In al doilea rînd, puterile occidentale 
trebuie să fie gata să confirme prin toate 
mijloacele corespunzătoare caracterul de
fensiv al acestor acorduri:

In acest spirit propun ca ele să încheie 
direct cu Uniunea Sovietică angajamen
tele prevăzute în acordurile de la Paris care 
lipsesc de garanțiile și ajutorul militar pre
văzut de pactul Nord Atlantic orice guvern 
vinovat de a fi recurs la forță.

Pe de altă parte, în acordurile de la Pa
ris se ia notă de declarația guvernului Re
publicii Federale că nu va recurge la forță 
în scopul realizări) reuniffcării și al modifi
cării frontierelor Germaniei.

Această obligație trebuie să fie de aseme
nea asumată față de U.R.S.S.

3. In al treilea rînd propun să prevedem 
includerea Germaniei într-o organizație co
mună de securitate. Această organizație ar 
putea să se extindă asupra tuturor statelor 
europene care ar consimți să intre în ea. Ea 
ar putea de asemenea să impună noi obli
gații defensive, în afară de cele deja exi
stente.

Această soluție satisface toate puterile 
interesate.

Germaniei i se va impune o restricție du
blă dar această restricție nu va purta în nici 
un caz un caracter discriminator.

— Puterile occidentale își vor menține a- 
cordurile pe care le-au semnat și organele 
pe care le-au creat.

— Umunea Sovietică se va bucura de altă 
garanție decît garanția acordată prin sis
temul Uniunii Europei Occidentale, față de 
care ca poate manifesta o oarecare nesigu
ranță.

Nimic nu împiedică să se creadă că în 
viitor aceste două sisteme de securitate vor 
putea să fuzioneze într-unul singur. Atunci, 
în acest sistem unic va trebui să intre în a- 
celași timp organizația creată în Europa 
răsăriteană.

Trebuie să amintesc că o organizație co
mună de securitate europeană incluzind 
Germania va fi deosebit de folositoare dacă 
presupunerea exprimată de mine nu se va 
înfăptui, adica dacă Germania nu va rămîne 
în Uniunea Europei Occidentale.

★ * *
Considerentele expuse de mine au un ca

racter pur schematic. Pot fi prezentate și 
alte propuneri. Mie mi se pare important si 
se recunoască importanța următoarelor trei 
principii :

1. — Germania trebuie să fie reunifîcată.
2. — Germania nu poate să fie neutrali

zată.
3. — Preocuparea legitimă a fiecărei pu

teri pentru securitatea ei proprie trebuie să 
fie examinată în modul cel mai atent și în

(Continuare în pagina 3-a)
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conformitate cu ea trebuie să fie prezentate 
toate garanțiile care vor fi în concordanță 
cu primele două principii.

II. ORGANIZAREA CONSTRUCTIVĂ 
A PĂCII.

DEZARMAREA
Dezarmarea se află in centrul organizării 

generale a păcii.
Dezarmarea a fost considerată mult timp 

9 utopie.
Astăzi, conștiința conducătorilor de stat 

și teama opiniei publice de noua tehnică a 
distrugerii au silit acest scepticism să dea 
înapoi.

Studiile efectuate în subcomisia O.N.U. au 
înregistrat un progres considerabil. Șe pare 
că acordul cu privire la stabilirea cifrelor 
maxime ale efectivelor este aproape. Nu ve
dem insă deocamdată cum am putea birui 
două piedici principale: controlul și sancțiu
nile.

Cum să se realizeze înlăuntrul fiecărei țări, 
în numele unei autorități externe, controlul 
asupra unor mijloace militare împrăștiate sau 
camuflate pe întinderi mari?

Cum să se înfăptuiască in cazul cînd se va 
reuși totuși să se instituie un asemenea con
trol sancțiunile față de lipsurile pe care a- 
cesta le-ar putea constata ?

O asemenea proceuura poate fi prevăzu
tă doar in caurul unui contract incheiat 
special in acest scop.

Limitarea efectivă a armamentelor poate fi 
asigurată doar in cadrul unei organizații in
ternaționale avind un obiectiv mai larg și o 
structură suficientă.

Poate fi vorba de o organizație militară 
cum este Uniunea Europei Occidentale.

Poate fi de asemenea vorba de o organiza
ție economică (deoarece dezarmarea nu este 
numai un fenomen pur militar).

Tocmai pe această cale putem găsi rezol
varea dificultăților care păreau pînă in pre
zent de neoiruit.

Intr-adevăr, în prezent nu pare posibilă 
reunirea celor patru puteri pe care ie repre
zentam intr-o organizație avmu mijloace 
strategice comune. Ni se pare, dimpotrivă 
posibilă instituirea unei colaborări în interes 
economic și social.

★ ★ ★
Cum poate asigura o organizație economi

că dezarmarea militară ?
Pentru aceasta este suficient să se acorde 

problemei dezarmării întreaga ei importan
ță și ca ea să fie examinată nu sub tradi
ționalul ei aspect negativ, ci sub aspectul 
pozitiv care este completarea ei necesară.

Problema dezarmării. trebuie legată de pro
blema folosirii posibilităților pe care le eli
berează.

Transformarea cheltuielilor neproductive 
în cheltuieli productive este dificilă în ca
drul particular al unui stat, deoarece apre
cierea securității nu depinde de el. Dimpo
trivă, ea devine posibilă în condițiile unei

Declarația lai ANTHONY EDEN, 
primul ministru al Angliei

Această conferință este unică în felul ei 
în istorie, deoarece condițiile în care ne 
întîlnim sînt fără precedent in experiența 
oamenilor. Știm cu toții ce resurse colosale 
ne-au fost tăcute accesibile de către desco
peririle științifice și tehnice ale epocii noas
tre. Nu avem decît să ne întindem inîna și 
omenirea poate păși intr-o eră de prosperi
tate necunoscută pînă acum. Este tot atît de 
limpede ce îngrozitor efect destructiv ar 
avea orice conflict la care ar participa marile 
puteri.

A fost un timp cînd, în război, agresorul 
putea spera să obțină superioritate și un 
cîștig politic pentru țara sa cu ajutorul 
acțiunilor militare. Cu cît era mai impună
toare puterea militară cu atît era mai ten
tant ciștigul și cu atît mai puțin putea 
agresorul să-și aștepte răsplata, biecare din 
noi își poate aduce aminte de asemenea 
exemple din istorie. In prezent nu este posi
bil nimic asemănător. Nici un fel de război 
nu poate aduce învingătorului trofee, el nu 
poate să-i aducă iui și victimei sale decît 
nimicirea totală. Neutrii ar avea de suferit 
în egală măsură cu beligeranții.

Acestea sînt faptele crude pe baza cărora 
vom putea obține poate, insfîrșit, o pace în
delungată. Mijlocul insufiării fricii de o 
acțiune miliiară este un semnal de avertis
ment. Dar acest mijloc al insufiării fricii 
nu poate rezolva prin el însuși problemele 
internaționale sau înlătura divergențele care 
există între noi. Tocmai pentru a încerca să 
obținem un progres în ceea ce privește a- 
ceste probleme și divergențe ne am întîinit 
astăzi aci. Și la această conferință noi tre
buie să le abordăm, pornind în primul rînd 
de la situația din Europa.

Care este principala problemă? Desigur 
fără nici o îndoială — unitatea Germaniei. 
Atîta timp cît Germania este scindată, 
Europa va rămîne scindată. Atîta timp cît 
unitatea Germaniei nu va fi restabilită, pe 
acest continent nu poate exista nici încre
dere, nici securitate. In limitele zonei noastre 
occidentale am făcut tot ce am putut pentru 
unificarea Germaniei: am lichidat barierele 
dintre zonele noastre. Am considerat cele 
trei zone occidentale ca un tot economic și 
le-am dat un guvern federal. Am pus capăt 
ocupației.

Cu totul independent de principalele 
aspecte ale unificării Germaniei ar putea fi 
realizat un progres real dacă în răstimpul 
cît durează tratativele noastre cu privire la 
unitatea germană, guvernul sovietic ar con
sidera posibil să slăbească restricțiile cu 
caracter material care adîncesc în prezent 
scindarea Germaniei și împiedică un con
tact între germanii din răsărit și cei din 
apus.

Trebuie să trec acum la probleme mai 
largi legate de unificarea Germaniei. Care 
este cauza eșecului conferinței de la Berlin 
de anul trecut ? Trebuie să privim această 
problemă cît mai nepărtinitor cu putință 
pentru a clarifica ce progres vom putea face 
în ceea ce privește părăsirea pozițiilor 
pare-se statornicite pe care marile puteri, 
atît de o parte cît și de cealaltă, s-au con
siderat silite să le adopte. La conferința de 
la Berlin, occidentul a propus ca Germania 
să fie unificată în condițiile unor alegeri 
libere, acordîndu-se Germaniei dreptul liber 
de a-și alege propria ei politică externă.

In baza așa numitului plan Eden, Germa
nia putea sa aleagă fie comunitatea cu 
apusul, fie comunitatea cu răsăritul, fie 
neutralitatea. Dar guvernul sovietic nu a 
fost în măsură să adopte acest plan. Totuși, 
în adincul inimii noastre știm că Germania 

securități colective care reduce costul secu
rității.

Orice reducere a potențialului militar 
creează disponibilități de credite bugetare și 
de mijloace de producție care pot ti, cile la 
caz la caz, ore de muncă, energie, valori 
materiale.

Fiecare stat este în măsură să înțeleagă 
că reducîndu-și cheltuielile pentru asigurarea 
securității își sporește mijloacele de produc
ție și bunăstarea. El nu-și poate asuma însă 
riscul de a reduce singur cheltuielile pentru 
asigurarea securității. Problema securității 
este o problemă internațională. Trebuie așa 
dar să se internaționalizeze simultan redu
cerea cheltuielilor pentru asigurarea securi
tății și energia eliberată în acest mod, care 
fără aceasta ar rămîne infructuoasă.

O organizație internațională ar deveni be
neficiarul și ereditarul tuturor mijloacelor fi
nanciare și materiale devenite disponibile în 
urma limitării armamentelor înfăptuită pe 
bază de acord. Propun ca aceste mijloace 
care s-ar afla la dispoziția unei administrații 
comune speciale, să fie destinate unor sar-' 
cini de asistență și utjjare a regiunilor slab 
dezvoltate și a populației nenorocite.

Salutăm așa dar ideea exprimată de pre
ședintele Eisenhower la 16 aprilie 1953.

Un asemenea sistem permite rezolvarea 
problemei controlului și sancțiunilor.

Controlul devine un control general, de or
din financiar și bugetar. El poate fi exercitat 
mai ușor decît controlul material, întrucît 
bugetul constituie un document unic.

Pe de altă parte, chiar dacă controlul nu 
este ireproșabil, sancțiunile sînt asigurate în 
mod automat și aceasta constituie principiul 
fundamental.

Intr-adevăr, fondurile comune vor dispune 
de mijloace corespunzînd anumitor contribu
ții stabilite prin înțelegere. Astfel, dacă unul 
din participant își va menține potențialul la 
un nivel înalt, el va fi penalizat cu o sumă 
egală cu valoarea infracțiunii sau a disimu
lării.

In acest fel, sancțiunea este asigurată. 
Dacă la început ea poate fi slabă, faptul că 
va crește progresiv din an în an care decur
ge din însăși logica sistemului, o va face 
foarte curîrid extrem de substanțială.

Acest nou sistem nu trebuie de loc să 0- 
prească studiile care se desfășoară în prezent 
în special în cadrul O.N.U., cu privire la teh
nica controlului. Aceste eforturi nu trebuie 
întrerupte și ele sînt pe deplin compatibile 
cu noua formulă propusă de noi.

Mecanica transferului internațional al mij
loacelor include totodată o garanție împotri
va temerilor de declin economic așa curii se 
întîmplă deseori atunci cînd se aplică o po
litică de reducere a armamentelor, dacă se 
prevede că contribuția fiecărui participant la 
fondul comun poate fi realizată prin livrări 
de produse din producția națională.

Insfîrșit, în afară de avantajele tehnice, a-: 
cest sistem arc o mare superioritate morală. 
EI ar stimula interesul opiniei publice mon
diale pentru înfăptuirea dezarmării, adresîn- 
du-se altor sentimente decît teama și auto
conservarea, provocînd o întrecere internațio
nală a generozității umane.

trebuie unificată și că unei țări mari nu i se 
poate refuza în permanență posibilitatea de 
a-și alege în mod liber propria politică 
externă.

Cauza datorită căreia conferința de la 
Berlin a suferit un eșec constă în faptul că 
una din puterile care au participat la a- 
ceastă conferință a considerat că o Germa
nie unificată, reînarmată și care să-și exer
cite dreptul de a alege alăturarea la alianța 
NATO, va constitui o primejdie tot mai 
mare pentru securitatea acestei puteri. Nu 
intenționez să discut în contradictoriu dacă 
aceste temeri au fost justificate sau nu. In 
ultimii zece ani motivele de suspiciune și 
neliniște au fost numeroase. Ele și-au găsit 
expresia în intensele programe de înarmare. 
Pentru a încerca să examinăm aceste pro
bleme sub aspectul lor mai larg am accep
tat cu toții să desfășurăm lucrările prin co
misia O.N.U. pentru dezarmare. Salutăm 
progresul vizibil realizat recent în această 
comisie, care dovedește importanța gradului 
de unitate de vederi care se conturează în
tre diferitele propuneri ale puterilor occiden
tale și propunerile pe care ni le-a făcut 
recent guvernul sovietic. Toate aceste dis
cuții vor continua, însă după cum știm 
necesitatea directă constă in a face un 
început practic. O problemă care nu suferă 
amînare este cum să se înceapă procesul 
de micșorare a încordării și de înlăturare 
a suspiciunilor și fricii. Există și o pro
blemă practică și anume în ce fel putem 
elabora și exercita în comun un control 
eficace asupra armamentelor și forțelor 
armate.

Restabilirea unei Germanii unite nu va 
mări și nu va micșora prin ea însăși nici o 
primejdie care se poate crede că ar exista 
pentru securitatea Europei. Totul va depinde 
de condițiile în care va avea loc reunifi- 
carea. Doresc de aceea să propun acum ca 
noi să examinăm o serie de propuneri 
legate între ele care urmează să fie înfăp
tuite. In primul rînd, ele sînt menite să slă
bească temerile în ce privește accentuarea 
primejdiei care, după cum considerau unii 
la Berlin, ar putea urma după adoptarea 
planului nostru.

In al doilea rînd, ele sînt menite să înfăp
tuiască în practică o experiență în domeniul 
unui control eficace asupra armamentelor. 
Și aceasta, dacă va avea un succes local în 
Europa, va putea, după cum s-a mai întîm- 
plat, să se extindă de la centru spre peri
ferie. Dacă vom putea să creăm măcar o sin
gură dată un sentiment de securitate pe con
tinentul european, dacă vom putea să creăm 
un sistem eficace de micșorare a încordării 
pe acest continent — nu vom putea oare 
spera că acest prim succes va fi un succes 
prealabil unei înțelegeri mai largi și cu 
perspective mai îndepărtate? De aceea, noi 
avem cîteva idei care, după părerea noas
tră, pot fi utile în acest scop. După cum 
am mai spus, țelul nostru este de a asigura 
unificarea Germaniei și de a i se acorda 
libertatea de a colabora cu orice țări, după 
alegerea ei, lucru care nu va prezenta nici 
un fel de primejdie pentru nimeni. Nu 
încape îndoială că există multe căi pentru 
realizarea acestui lucru. Pentru a ilustra la 
ce mă refler îngăduiți-mi să dau cîteva 
exemple. Ele vor include parțial acțiuni și 
parțial asigurări. Să ne oprim pentru 
început la cele din urmă. Am fi gata să 
devenim participanți la un pact de securitate 
ai cărui membri ar putea să devină cei care 
stau Ia zceastă masă și Germania unificată. 
In condițiile ei proprii fiecare țară ar putea

Știu că pot fi formulate obiecții. Nu vreau 
să intru în amănunte. Cel mai important 
lucru este folosirea resurselor fondului. 
Unele state vor fi decepționate la gîndul că 

i ceea ce se va tranșa pe seama lor va fi folo- 
I sit de alte popoare sau în locuri îndepărtate 

in loc să slujească pentru înzestrarea lor 
proprie sau reducerea impozitelor. La a- 
ceasta, există două răspunsuri :

1) Nimic nu împiedică orice stat să-și 
reducă cu cît dorește cheltuielile militare și 
să se folosească de ele cum vrea. Aici este 
vorba exclusiv de reducerile efectuate în 
baza înțelegerii și simultan, care fără a- 
ceasta nu s-ar efectua. Este vorba de un gen 
deosebit de împrumut. Producția națională 
va lucra în aceeași măsură; o parte a ei va 
fi destinată unor scopuri de binefacere în 
loc să fie destinată unor măsuri infructuoase.

2) Nimeni nu împiedică pe de altă parte 
ca aceste fonduri să fie folosite pentru aju
torarea unora din participanți, fie că ei înșiși 
poartă grija unor popoare slab dezvoltate, 
fie în alte împrejurări care vor trebui defi
nite. Aceste state, devenind solicitatori după 
ce au fost state care au plătit contribuții, 
vor trebui astfel să se supună controlului 
necesar, atît în domeniul reducerii armamen
telor, cît și în domeniul folosirii fondurilor.

Dacă aceste idei generale se vor bucura de 
o aprobare comună, propun ca conferința 
noastră, să hotărască să le adopte și să pro
clame astfel o doctrină nouă în domeniul 
dezarmării. Atunci vom putea fie s-o prezen
tăm sub garanția noastră comună, în cadrul 
O.N.U., puterilor al căror potențial militar 

j poate justifica aplicarea unei dezarmări pe 
bază de acord, fie chiar, și aceasta îmi pare 
de preferat, să hotărîm singuri principiul 
creării unei organizații comune și a adminis
trației corespunzătoare.

S-a spus că conferința noastră este con
ferința primelor șanse. Ea poate fi confe
rința primului pas.

Expunîndu-ne ideile asupra dezarmării nu 
putem uita că aproape exact cu zece ani în 
urmă a explodat prima bombă atomică.

Această groaznică invenție genială a con
tribuit poate la grăbirea sfîrșitului războiu
lui. In orice caz nu trebuie ca ea să poată 
amenința pacea. Să ne dăm seama aici de 
îngrijorarea oamenilor care se gîndesc la 
soarta lor, care se tem să nu devină victi
mele involuntare ale științei create de ei. 
Franța nu posedă bomba atomică, dar gu
vernul meu a hotărît să orienteze cercetările 
atomice în scopuri pașnice. Ei i se potrivește 
cel mai bine să vă propună cu oarecare 
solemnitate să căutăm împreună mijloacele 
de control asupra armamentului atomic. Nu 
avem mi se pare dreptul să nu dăm. aici un 
răspuns la neliniștea lumii, a cărei soartă 
este de acum înainte unică.

Spiritul care a creat mijloace excepțio
nale de distrugere poate să preîntîmpine a- 
ceste distrugeri și să îndrepte mijloacele 
spre prosperitate.

Adevăratul dușman al omului nu este insa 
distrugerea. Este neliniștea. Dumneavoastră 
și cu mine putem face în prezent multe pen
tru a-1 elibera de această neliniște.

să declare că este gata să acorde ajutor 
victimei unei agresiuni, oricare ar fi ea. 
Există muite forme pe care le-ar putea 
căpăta acest pact. Am fi gata să studiem a- 
ceste forme și să ne expunem punctul de 
vedere asupra lor. Am propune să încheiem 
orice acord similar sub supravegherea Orga
nizației Națiunilor Unite. Intenția noastră 
ar fi de asemenea ca, dacă vreo țară mem
bră ar încălca pacea, acea țară să fie lip
sită totodată de orice drepturi de care se 
bucură în prezent în conformitate cu acor
durile existente.

In al doilea rînd am fi gata să discutăm 
și să încercăm să realizăm un acord cu pri
vire la efectivul total al forțelor armate și 
al armamentelor fiecărei părți a Germaniei 
și al țărilor vecine cu Germania. Pentru a 
face aceasta ar fi necesar să aderăm la un 
sistem de control reciproc cu scopul de a 
supraveghea în mod eficace realizarea aces
tui acord. Sperăm că toate țările reprezen
tate aici vor participa la acest acord îm
preună cu Germania unificată. Este limpede 
că nici o propunere în acest domeniu nu va 
exclude sau amina activitatea comisiei pen
tru dezarmare a Organizației Națiunilor 
Unite, căreia îi acordăm o mare importanță.

Există oare și alte asigurări pe care să 
ni Ie putem da unul altuia? Există una care 
după părerea mea, ar trebui fără îndoială 
examinată. Trebuie să fim gata să studiem 
posibilitatea creării unei zone demilitarizate 
între est și vest.

Firește că aceste idei se limitează în cazul 
de față la regiunea Europei, însă sînt con
vins că ele ne-ar putea ajuta aici în munca 
practică și că ar putea servi ca exemplu. Le 
voi trece în revistă. Există propunerea de a 
se încheia un pact de securitate mutuală. 
Există perspectiva încheierii unui acord cu 
privire la efectivul general al forțelor armate 
și al armamentelor celor două grupe, atît în 
Germania, cît și în țările vecine cu Germa
nia. Acest acord s-ar găsi sub un control 
reciproc. Există de asemenea ideea creării 
unei zone demilitarizate.

Dacă am putea începe activitatea în 
această direcție am avea posibilitatea să ela
borăm un plan constructiv și încurajator 
pentru asigurarea păcii în Europa. înfăp
tuirea acestor idei ar crea o securitate 
deplină : tocmai datorită faptului că lipsește 
o asemenea securitate, Germania continuă în 
prezent să fie scindată. Propun ca ele să 
formeze obiectul unui studiu ulterior. Am 
făcut aici numai o expunere succintă a aces
tor idei.

Există și alte aspecte ale activității noas
tre comune despre care ași putea aminti. De 
pildă, am saluta cu căldură orice propuneri 
care ar duce la o mai mare libertate de 
circulație și schimburi între popoarele noas
tre.

Or, cred că tocmai după succesul nostru 
în realizarea unei serii de rezultate practice 
în ce privește viitorul Germaniei și al secu
rității europene vor fi judecate rezultatele 
acestei conferințe. Vrem să cădem de acord 
asupra a două probleme : necesitatea strin
gentă a unificării Germaniei și căutarea 
minuțioasă a unor mijloace cu ajutorul 
cărora acest lucru poate fi realizat. Nu pre
tind ca ideile noastre să fie considerate drept 
un plan încheiat, însă ele reprezintă o schiță 
care dacă se va cădea de acord asupra ei, 
va putea fi, fără îndoială, elaborată în mod 
definitiv. Dacă putem elabora ceva similar 
înainte de a părăsi Geneva la sfîrșitul aces
tei conferințe, popoarele lumii nu vor fi 
dezamăgite.

Recepția dată 
de președintele Eisenhower 

în cinstea delegației guvernamentale 
sovietice

GENEVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite : La 18 iulie, președintele Statelor 
Unite ale Americii, Dwight Eisenhower, a 
dat o recepție în cinstea delegației guver
namentale sovietice, la conferința șefilor gu
vernelor celor patru puteri.

Au luat parte N. A. Bulganin (șeful dele
gației), N. S. Hrușciov, V. M. Molotov, G. 
K- Jukov și A. A. Gromîko.

Din partea americană, la recepție au parti
cipat J. Dulles, C. Bohlen, D. Mac Arthur, 
L. Merchant, J. Hagerty, L. Thompson.

Interviul radiotelevizat acordat 
de E. Faure directorilor 

ziarelor pariziene
GENEVA 19 (Agerpres). — Luni seara, 

Edgar Faure, președintele Consiliului de Mi
niștri al Franței a acordat un interviu ra
diotelevizat directorilor ziarelor pariziene. 
Referindu-se la conferința șefilor guvernelor 
celor patru puteri, Faure a ținut să subli
nieze că după prima zi a conferinței „impre
sia sa este favorabilă" și că „ședințele se 
desfășoară pe baza unei încrederi rezona
bile".

Ocupîndu-se apoi de problema Indochinei, 
Faure a afirmat că guvernul francez va con
tinua să aplice cu strictețe acordurile de la 
Geneva.

Referindu-se la problema germană, Faure 
a insistat asupra necesității unificării aces
tei țări arătînd însă că „planul Eden" ar 
putea' fi baza acestei reunificări.

Delegații comune de muncitori 
din ambele părți ale Germaniei 

prezintă revendicările 
poporului german participator 

ia conferința de la Geneva
BERLIN 19 (Agerpres). — Agenția A.D.N. 

anunță că muncitorii de la uzina chimică 
„Walter Ulbricht" din Leuna, cea mai mare 
întreprindere din R. .D. Germană și munci
torii uzinei chimice vest-germane „Badische 
Anilin und Sodawerke" din Ludwigshafen 
au hotărît să trimită la Geneva o delegație 
compusă din patru persoane care să expună 
conferinței punctul de vedere al oamenilor 
muncii din cele două uzine din ambele părți 
ale Germaniei în problema reunificării Ger
maniei. Revendicările comune sînt îndreptate 
spre crearea unei Germanii democratice 
unite, retragerea trupelor de ocupație, ține
rea de alegeri generaie libere în întreaga 
Germanie și interzicerea tuturor tipurilor de 
arme de exterminare în masă.

La casa culturii din Berlin a avut loc o 
întîlnire pe întregul Berlin a muncitorilor 
din construcții care au hotărît sa trimită la 
conferința de la Geneva o delegație alcătuită 
din șase reprezentanți din cele două părți ale 
capitalei germane. In mesajul pe care dele
gația ih va remite șefilor guvernelor celor 
patru puteri, care participă la conferința de 
la Geneva, se spune printre altele : „Viitoarea 
Germanie unită, trebuie să fie un stat demo
cratic, nelegat de nici un fel de acorduri 
militare cu alte state, care să trăiască în 
prietenie și pace cu statele vecine într-un 
sistem de securitate colectivă".

După declarațiile reprezentanților celor patru puteri
Atenția întregii lumi este ațintită spre mi

nunatul oraș ue pe malurile lacului Leman. 
Tot ce nu e legai de Geneva trece azi pe 
al doilea plan. Presa din toate țările, pos
turile de radio pe toate lungimile de undă, 
posturile de televiziune, liniile de telegraf și 
de telefon, nu contenesc zi și noapte să 
transmită lucrările conferinței celor patru 
puteri.

Comentariile diferă de la țară la țară și 
chiar in sinul aceleeași țări după convinge
rile autorilor lor. Asupra unui lucru sînt 
însă de acord toți comentatorii: comerință 
ceior patru la cei mai înalt nivel a fost o 
necesitate arzătoare și aceasta reiese însăși 
din atmosfera in care are loc conferința de 
la Geneva. In această privința este ioarte 
semnuicativ telul in care au reacționat, de 
pilda, agențiile de știri și presa americană 
care pîna nu de mult se aratau foarte pesi
miste în ceea ce privește șansele de succes 
aie unei conferințe internaționale cu partici
parea Uniunii Sovietice; „Prima comerință 
„pentru coexistența pașnica" din istorie a 
început luni la Geneva într-o atmosferă de 
uunavoința și cordialitate nemaiintiinită după 
destrămarea marii coaliții antinaziste din 
timpul războiului. Ea va permite celor patru 
mari foști alîați să discute la nivelul cel 
mai înalt pentru a staoili caile și mijloacele 
pentru a pune capăt războiului rece și pen
tru a desemne o perioada de colaborare in
tre est și vest. Se pare ca această conferin
ță va înregistra un succes... Eforturile di
plomatice sînt sprijinite de presiunile exer
citate de evenimente și de dorința de pace 
a popoarelor, astiei incit pina și cei mai pe
simiști observatori de la Geneva afirmă: 
„Această comerință nu poate eșua" (United 
Press). Aceeași apreciere optimistă o face și 
cealaltă mare agenție americana „Associa
ted Press" : „importanța caracteristică a zi
lei a rost expresia calda de bunăvoință intre 
Statele Unite și Uniunea Sovietică, ceea ce 
a constituit un indiciu că se va proceda la 
o examinare mai prietenoasă a problemelor 
mondiale decît în oricare alt moment din ul
timii 10 ani". La rîndul său, ziarul „New 
York Times" scrie în articolul său de fond 
de ieri : „Conferința celor patru puteri care 
ar putea marca o cotitură în istoria postbe
lică s-a deschis la Geneva într-o atmosferă 
de prietenie generala, care a determinat pe 
președintele Eisenhower să declare că dacă 
acest spirit va fi menținut, conferința se va 
dovedi un mare succes. Ședința de deschidere 
și evenimentele legate de ea, marcate de 
noua amabilitate a conducătorilor sovietici, 
l-au incurajat în mod evident".

De altfel nu numai „New York Times" re
cunoaște că un aport considerabil la atmos
fera de destindere l-a adus cuvîntul delega
ției sovietice. Discursul primului ministru 
Bulganin este viu comentat de presa Inter-

Ședința miniștrilor Afacerilor Externe 
ai U.R.S.S., S.U.A., Angliei și Franței 

din dimineața zilei de 19 iulie
GENEVA 19 (Agerpres). — TASS trans-, 

mite: In dimineața zilei de 19 iulie, mi
niștrii Afacerilor Externe ai U.R.S.S., S.U.A., 
Angliei și Franței, care participă la confe
rința șefilor guvernelor celor patru, s-au în
trunit în prima lor ședință.

La ședință au participat: din partea 
U.R.S.S., V.M. Molotov, din partea S.U.A., 
J. Dulles, din partea Angliei, H. McMillan, 
iar din partea Franței, A. Pinay.

Au asistat consilieri și experți ai celor 
patru delegații. A fost examinată problema 
ordinei de zi a ședinței conferinței șefilor 
guvernelor din după amiaza zilei de 19 iulie.

Miniștrii au adoptat în unanimitate hotă-

A 2-a ședință a conferinței 
șefilor guvernelor celor patru puteri

GENEVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite: In după amiaza zilei de 19 iulie a 
avut loc cea de a 2-a ședință a conferinței 
șefilor guvernelor celor patru puteri. Șe
dința a fost prezidată de E. Faure.

Aprobînd ordinea de zi elaborată în 
cursul ședinței din 19 iulie a miniștrilor A- 
facerilor Externe ai celor patru puteri, șefii 
celor patru guverne au trecut la discutarea 
primului punct de pe ordinea de zi — pro
blema germană.

Primul a luat cuvîntul în această pro
blemă, primul ministru al Angliei, A. Eden.

El și-a exprimat satisfacția în legătură cu 
faptul că în punctele de vedere expuse la 
conferință, cel puțin în problema necesității 
unificării Germaniei sînt multe puncte co
mune.

Participanții la conferință, a spus Eden, 
cunosc punctul de vedere al delegației en
gleze în problema unificării Germaniei, o 
problemă nu numai importantă ci și urgentă.

Guvernul englez a prezentat la Berlin un 
plan, iar la actuala conferință, delegația 
engleză a completat acest plan cu cîteva 
idei.

Eden a spus că mareșalul Bulganin a 
făcut la 18 iulie o declarație foarte intere
santă. El a relevat că este foarte prețios 
însuși tonul declarației lui Bulganin în pro. 
blema germană.

El a declarat apoi că ar dori să capete 
precizări în legătură cu locul din declara
ția lui Bulganin în care se spune că sta
bilirea unui sistem eficace de securitate co
lectivă este o premisă pentru reunificarea 
Germaniei.

unui

Potrivit spuselor lui Eden, el ar fi neli
niștit dacă ar fi necesar să se realizeze un 
acord și să se încheie un 
care să includă întreaga 
Statele Unite, înainte de 
acord asupra reunificării 
și-a exprimat părerea că 
pact general european de securitate nu poate 
fi realizată rapid, ținînd seama de faptul 
că pe continentul european există mai multe 
puncte de vedere divergente.

pact de securitate 
Europă și, firește, 

realizarea
Germaniei. Eden 
încheierea unui

Referindu-se la propunerea ca în pactul 
european de securitate fiecare parte a Ger
maniei să fie reprezentată separat. Eden a 
spus că în această privință există dificul
tăți mari. Șeful guvernului englez a spus 
în continuare că el consideră mai simplu 
un proiect de pact de securitate mutuală 
între cele patru puteri reprezentate la con
ferință și Germania unificată.

Pe marginea unor comentarii 
din presa occidentală

națională care scoate în evidență propunerile 
concrete și constructive făcute de Uniunea 
Sovietică. Printre propunerile noi făcute de 
delegația sovietică se subliniază faptul că 
U.R.S.S. este dispusă să-și aducă contribu
ția sa la crearea Agenției internaționale 
pentru energia atomică ca și noul plan pri
vitor la securitatea Europei, plan realizabil 
în două etape: în prima etapă atît statele 
legate de Pactul Atlantic cît și cele legate 
de Tratatul de la Varșovia să nu se eli
bereze de angajamentele luate prin aceste 
acorduri, însă să se abțină în relațiile in
ternaționale de la folosirea forței armate și 
să rezolve problemele litigioase pe căi paș
nice. In cea de a doua etapă să lichideze 
acordurile regionale și să le înlocuiască cu 
un tratat general european de securitate 
colectivă.

O altă importantă propunere a delegației 
sovietice este aceea a retragerii tuturor tru
pelor străine de pe teritoriile statelor eu
ropene. De asemenea U.R.S.S. mai propune 
demobilizarea trupelor de ocupație ce se 
vor retrage din Austria.

Cum era și de așteptat, propunerile sovie
tice au stîrnit numeroase comentarii în presa 
internațională. Presa din țările de demo
crație populară ca și presa progresistă din 
țările capitaliste a primit cu satisfacție pro
punerile sovietice. Și o mare parte din presa 
capitalistă a subliniat ca pozitiv discursul 
ținut de N. A. Bulganin. Agenția americană 
„Associated Press" subliniază că „surse bine 
informate au declarat că prima reacție ame
ricană la cuvîntarea premierului sovietic a 
fost de satisfacție față de declarația Uniunii 
Sovietice că va contribui cu o cantitate adec
vată de materii dezagregabile Ia comunita
tea atomică internațională" iar agenția bri
tanică „Reuter" anunță că „surse americane 
declară că delegația americană a fost satis
făcută de tonul moderat al discursului mare
șalului Bulganin și a găsit că merită o 
atenție deosebită și o analiză ulterioară".

Desigur că există și comentarii care au 
puncte de vedere opuse în ceea ce privește 
unele din problemele ridicate de N. A. Bul
ganin, reflectînd deosebirile de vederi care 
există între pozițiile celor patru participanți 
la conferință. Aceasta, de altfel nu era un 
lucru de neașteptat deoarece dacă n-ar fi 
existat puncte de vedere diferite în proble
mele internaționale n-ar fi fost Necesară în
săși conferința de la Geneva. Așa, de pildă, 
delegația americană. în afara problemelor 
principale ale conferinței a ridicat și așa 
zisa problemă a regimurilor din țările de 

rîrea ca pe ordinea de zi a ședinței din 19 
iulie să fie incluse patru probleme, despre 
care s-a vorbit în declarațiile făcute de șefii 
guvernelor tuturor celor patru puteri în șe
dința din 18 iulie și anume:

1. —- Problema germană.
2. — Problema securității europene.
3. — Problema dezarmării.
4. — Problema dezvoltării contactului din

tre apus și răsărit.
Miniștrii au căzut de asemenea de acord 

ca problema includerii pe ordinea de zi a 
altor probleme ridicate în ședința din 18 
iulie, în declarațiile șefilor guvernelor să fie 
prezentată spre examinare șefilor guvernelor,

In încheiere, Eden a declarat că el nu 
pretinde că propunerea sa este atotcuprin
zătoare și că este gata să discute și alte 
propuneri, în completarea celor prezentate 
de delegația engleză.

A luat apoi cuvîntul șeful delegației so
vietice N. A. Bulganin. El a reamintit că 
în afară de cele patru probleme care sînt 
incluse în ordinea de zi a ședinței din 19 
iulie a conferinței mai există încă trei pro
bleme a căror includere pe ordinea de zi 
a conferinței trebuie să fie hotărîtă de șefii 
guvernelor înșiși.

Bulganin a spus că el consideră necesar 
ca la sfîrșitul ședinței să rediscute despre 
aceste trei probleme.

N. A. Bulganin a reamintit aceste pro
bleme : Prima problemă — încetarea „răz
boiului rece" și întărirea încrederii între 
state, a doua problemă — politica de neu
tralitate, și a treia — chestiunile Asiei 
și Extremului Orient.

N. A. Bulganin a trecut apoi la problema 
germană. El a spus că problema germană 
nu poate fi examinată separat de remilitari- 
zarea Germaniei occidentale șf de participa- 1 
rea ei la blocuri militare. Unificarea Germa, 
niei depinde de căile pe care le va urma 
dezvoltarea Germaniei occidentale: dacă; 
ea se va transforma într-un stat militarist 
participant la grupări militare sau .dacă va 
fi aleasă o altă cale de dezvoltare, pașnică 
care va corespunde intereselor naționale ale 
poporului german și va duce la unificarea 
Germaniei ca stat democratic și iubitor de 
pace.

Șeful delegației sovietice a arătat că în 
actuala situație guvernul sovietic ține sea
ma de faptul că Germania occidentală a 
aderat la gruparea nord-atlantică și la Uni
unea Europei occidentale, iar acordurile de 
la Paris au fost ratificate. Noi nu punem în 
prezent problema denunțării acordurilor de 
la Paris și a retragerii Germaniei occiden
tale din grupările amintite, a declarat N. A. 
Bulganin, întrucît ar îi cu totul nereaMst.

El a arătat apoi că întrucît în prezent, nu 
s-au creat încă condiții care să permită in- : 
făptuirea restabilirii unității Germaniei 
această problemă trebuie să fie soluționată 
altminteri — ea trebuie soluționată de timp, 
treptat, pas cu pas.

N. A. Bulganin a subliniat că includerea 
unei părți sau alteia a Germaniei, sau a în
tregii Germanii, în grupările unor state în
dreptate împotriva altor state, nu poate con
tribui la întărirea încrederii între state.

(La ora cînd închidem ediția, transmiterea 
corespondenței continuă). .

*
I

democrație populară din răsăritul Europei ca 
și așa zisa chestiune a „comunismului inter; 
național". Președintele Consiliului de Mi
niștri al U.R.S.S. a subliniat — în cuvîn
tarea sa — că chestiunea regimurilor din 
țările de democrație populară nu poate face 
obiectul acestei conferințe, deoarece ar în
semna un amestec în afacerile interne ale 
acestor țări, la fel cum nu poate face obiectul 
unei conferințe între state nici așa zisa che
stiune a „comunismului internațional" care 
este o problemă a relațiilor între partide. 
De altfel o știre de ultimă oră a agenției 
americane „Associated Press" anunță că 
părerea corespondenților ei la Geneva e că 
„printre problemele eliminate de pe ordinea 
de zi a conferinței" sînt problema regimuri
lor de democrație populară și așa zisa che
stiune a „comunismului internațional".

Divergențe — așa cum reiese din unele 
telegrame — există de altfel și între pozi
țiile celor trei puteri occidentale, în ciuda 
celor anticipate de ziarul vest-german 
„Frankfurter Neue Presse" că „de data 
aceasta S.U.A., Marea Britanie și Franța au 
reușit să ajungă în mod fundamental, Ja 
același numitor". Astfel agenția „Associated 
Press" anunță că „americanii nu au lăsat 
nici o îndoială că nu sînt mulțumiți mai 
ales în privința organizației de securitate 
generală, propusă de Faure și nici în pri
vința sugestiei asupra proiectului de dezar
mare". De asemenea agenția,, Reuter" trans
mite din New York următoarele :

„Ziarul „New York Times" de marți se re
feră la divergențe între Statele Unite și 
Franța Ia conferința de la Geneva, în ce 
privește primul discurs rostit luni de pre
mierul francez Edgar Faure. Se afirmă că 
și discursul primului ministru Anthony Eden 
a fost primit fără entuziasm de delegația 
americană.

Ziarul „New York Times" afirmă că atît 
Faure cît și Anthony Eden par să caute la 
conferință s-o rupă cu trecutul și să găseas
că un nou domeniu, chiar și limitat, de acord 
cu Uniunea Sovietică. Acest fapt reiese 
din discursurile lor rostite luni, iar rezul
tatul este acela că Faure a provocat critica 
explicită a unei surse oficiale americane, în 
timp ce Anthony Eden a trebuit să se mul
țumească cu o aprobare americană mai puțin 
entuziastă a discursului său".

Există desigur dificultăți care stau în 
calea reglementării problemelor nerezolvate. 
Există probleme în care guvernele celor pa
tru puteri se află pe puncte de vedere 
diferite. Totuși, în cazul cînd toți repre
zentanții celor patru puteri vor năzui sincer 
să țină cont de dorința fierbinte de pace a 
popoarelor, o înțelegere care să deschidă noi 
orizonturi de pace este posibilă.

GH. IOSUB
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Declarația comună a guvernului sovietic 
și a guvernului R. D. Vietnam

' MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite textul declarației comune a guvernului 
sovietic și guvernului Republicii Democrate 
Vietnam. In declarație se spune:

Intre 12 și 18 iulie s-a aflat în Uniunea 
Sovietică, la invitația guvernului sovietic, 
delegația guvernamentală a Republicii De
mocrate Vietnam condusă de tovarășul Ho 
Și Min, președintele și primul ministru al 
R. D. Vietnam. In această perioadă au avut 
Ioc tratative între guvernul Uniunii Sovie
tice și delegația guvernamentală a Republi
cii Democrate Vietnam.

Din partea sovietică la tratative au parti
cipat : K. E. Voroșilov, președintele Prezi
diului Sovietului Suprem al U.R.S.S., N. A. 
Bulganin, președintele Consiliului de Miniș
tri al U.R.S.S., N. S. Hrușciov, prim secre
tar al C.C. al P.C.U.S., L. M. Kaganovici. 
A. I. Mlkoian, V. M. Molotov, M. G. Pervu- 
hin, primi vicepreședinți ai Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S.

Din partea Republicii Democrate Vietnam 
la tratative au participat: Ho Și Min, preșe
dintele și primul ministru al Republicii De
mocrate Vietnam, Truong Șin, secretarul ge
neral al Partidului celor ce muncesc din 
Vietnam, Le Van Ghlen, ministrul Finanțe
lor, Fan An, ministrul Industriei și Comer
țului, Nguen Van Guen, ministrul Învăță- 
mîntului, Aghiem Suan Lem, ministrul Agri
culturii și Silviculturii, Nguen Zui Trin, șe
ful cancelariei președintelui, Ung Van Htem, 
locțiitor al ministrului Afacerilor Externe, 
Fam Ngok Thak, locțiitor al ministrului Să
nătății și Nguen Long Bang, ambasadorul 
extraordinar și plenipotențiar al Republicii 
Democrate Vietnam în U.R.S.S.

Tratativele s-au desfășurat într-o atmos
feră de sinceră cordialitate și prietenie. In 
cadrul tratativelor s-au discutat problemele 
întăririi și dezvoltării continue a relațiilor 
de prietenie dintre Uniunea Sovietică și 
Republica Democrată Vietnam, precum și 
problemele internaționale care prezintă un 
interes comun pentru cele două țări. Trala- 
tivele au arătat că între guvernele Uniunii 
Sovietice și Republicii Democrate Vietnam 
există o unitate de vederi deplină atît în 
problemele situației internaționale, cît și~ în 
domeniul dezvoltării continue a colaborării 
politice, economice și culturale între U.R.S.S. 
și Republica Democrată Vietnam.

Guvernele U.R.S.S. și Republicii Demo
crate Vietnam au confirmat in unanimitate 
că sînt gata să lupte neabătut pentru în
făptuirea întocmai a acordurilor de la Ge
neva cu privire la Indochina. Cele două gu
verne acordă o însemnătate deosebită înde
plinirii prevederilor acordurilor de la Ge
neva cu privire la Vietnam, pornind de la 
îaotul că pacea în Indochina poate fi con
solidată numai după unificarea Vietnamului 
pe baza respectării suveranității, indepen- 
dehței, unității și integrității sale teritoriale, 
după cum s-a stabilii prin acordurile de la 
Geneva.

Cele două guverne .au constatat cu satis
facție terminarea cu succes a regrupării tru
pelor, prevăzută de acordurile de la Geneva, 
și aplicarea celor’alte prevederi cu caracter 
militar a acordurilor de la Geneva cu pri
vire la Vietnam, realizate în urma eforturilor 
comune ale statelor interesate. Ele au recu

noscut că acest succes în aplicarea acorduri
lor de la Geneva este o contribuție însem
nată la cauza consolidării păcii și securită-, 
ții în Indochina și în lumea întreagă.

S-a relevat activitatea rodnică a comisii
lor internaționale de supraveghere și con
trol din Vietnam, Laos și Cambodgia, alcă
tuite din reprezentanții Indiei, Poloniei și 
Canadei, conduse de reprezentanții Indiei, și 
s-a exprimat speranța că aceste comisii își 
vor îndeplini cu succes misiunea și în ceea 
ce privește obținerea reglementării politice 
în conformitate cu acordurile de la Geneva.

Cele două guverne au subliniat în unani
mitate importanța organizării unor consul
tări, in termenul prevăzut de acordurile de 
la Geneva, între reprezentanții competent! ai 
Republicii Democrate Vietnam și Vietnamu
lui de sud — în problemele legate de pre
gătirea alegerilor generale din iulie 1956, în 
scopul unificării Vietnamului.

Guvernele Uniunii Sovietice și Republicii 
Democrate Vietnam consideră că statele care 
au semnat acordurile de la Geneva precum 
și toate statele legate de aplicarea acestor 
acorduri trebuie să ia măsurile necesa.re 
pentru traducerea lor în viață.

Cele două guverne au subliniat cu satis
facție marea însemnătate pozitivă a hotărî- 
rilor conferinței țărilor Asiei și Africii de la 
Bandung, unde un rol deosebit de rodnic 
l-au avut Republica Populară Chineză și 
Republica India. Această conferință a fost 
un exemplu grăitor al colaborării cu succes 
în interesul păcii între țări cu orînduiri poli
tice și soclal-economice diferite.

In cursul tratativelor s-a constatat că în 
relațiile dintre ele, cele două guverne se 
călăuzesc după principiile respectării reci
proce a suveranității și integrității teritoria
le, neagresiunii și neamestecului în trebu
rile interne, egalității și avantajului reciproc, 
coexistenței pașnice, și au subliniat cu satis
facție că principiile susmenționate sînt re
cunoscute și sînt acceptate pe scară tot mai 
largă de diferite state ca bază pentru o co
laborare internațională largă și rodnică.

Cele două guverne consideră că relațiile 
prietenești dintre Republica Democrată Viet
nam și alte state din Asia, relații care se în
temeiază pe principiile susmenționate, vor 
contribui la crearea și lărgirea zonei păcii 
în Asia de sud-est și astfel la cauza întări
rii păcii în lumea întreagă.

Guvernele U.R.S.S. și Republicii Demo
crate Vietnam condamnă cu hotărîre încer
cările de includere a Vietnamului de sud; 
Laosului și Cambodgiei în zona de acțiune 
a blocului militar agresiv din Asia de sud- 
est (S.E.A.T.O.), încercări care se află :n 
contradicție cu acordurile de la Geneva. Gu
vernele U.R.S.S. și Republicii Democrate 
Vietnam au atras de asemenea atenția asu
pra incompatibilității cu hotărîrile de la Ge
neva a încercărilor de amestec ale unor pu
teri străine în treburile interne ale Vietna
mului de sud, Cambodgiei și Laosului și a 
încercărilor de a impune acestor țări acor
duri ca caracter militar.

Cele două guverne consideră că în momen
tul de față reglementarea problemelor poli
tice internaționa'e depinde în întregime de 
hotărîrea statelor interesate de a realiza un

acord între ele pe baza respectării Interese
lor legitime ale fiecărei părți.

Guvernele Uniunii Sovietice și Republicii 
Democrate Vietnam au relevat cu satisfacție 
activizarea tot mai puternică a popoarelor, 
îndreptată spre asigurarea păcii, ceea ce a 
și dus la o oarecare destindere a încordării 
în relațiile internaționale.

Acest lucru și-a găsit expresia în special 
în faptul că a fost convocată conferința șe
filor guvernelor celor patru puteri. Cele două 
guverne și-au exprimat speranța că marile 
puteri vor continua eforturile pentru regle
mentarea problemelor litigioase pe calea tra
tativelor, ceea ce, fără îndoială, va contribui 
la stabilirea unei atmosfere de încredere re
ciprocă și de întărire a păcii generale.

Cele două guverne relevă cu satisfacție că 
relațiile de prietenie care s-au creat și co
laborarea crescîn.dă economică și cu’turală 
dintre Republica Populară Chineză și Repu
blica Democrată Vietnam, corespund intere
selor popoarelor chinez și vietnamez și con
stituie un factor important în menținerea și 
întărirea păcii în Extremul Orient.

Guvernele U.R.S.S. și Republicii Democra
te Vietnam au relevat cu profundă satisfac
ție că baza relațiilor care s-au creat între 
U.R.S.S. și Republica Democrată Vietnam, 
reprezintă sentimentele reciproce de prietenie 
și solidaritate care leagă popoarele sovietic 
și vietnamez.

Cele două guverne sînt unanime în năzu
ința lor de a dezvolta și întări colaborarea 
politică, economică și culturală dintre Uniu
nea Sovietică și Republica Democrată Viet
nam.

In cadrul tratativelor au fost examinate 
problemele colaborării economice dintre 
U.R.S.S. și Republica Democrată Vietnam a 
cărei economie națională a avut de suferit 
grele pagube materiale în urma războiului 
îndelungat.

In legătură cu aceasta, guvernul sovietic 
a acordat suma de 400 milioane ruble ca a- 
jutor gratuit pentru ridicarea nivelului de 
viață al populației și refacerea economiei 
Republicii Democrate Vietnam, inclusiv pen- 
tfu refacerea și construirea de 25 de între
prinderi industriale și comunale.

Guvernul U.R.S.S. va acorda ajutor Re
publicii Democrate Vietnam în pregătirea de 
specialiști vietnamezi în instituțiile de în- 
vătăm'nt superior și tehnic mediu din 
U.R.S.S., precum și ajutor în organizarea 
pregătirii de specialiști în instituțiile de tn- 
vătămînt din Vietnam: se va acorda ajutor 
tehnic la organizarea lucrărilor de prospec
tări. geologice, precum și la înfăntuirea mă
surilor medico-profilactice In vederea luptei 
împotriva bolilor infecțioase și altele.

Cele două guverne au ajuns la o înțele
gere unanimă cu privire la necesitatea lăr
girii comerțului între țările lor și au înche
iat în acest scop un acord comercial.

Cele două guverne își exnrimă convinge
rea fermă că schimbul de păreri care a avut 
loc va contribui, fără îndoială, la dezvolta
rea continuă a relațiilor de prietenie dintre 
U.R.S.S. și Republica Democrată Vietnam 
sure bine'e popoarelor celor două țări și va 
sluji interesele conso'idării păcii și securită
ții în lumea întreagă.

Delegația guvernamentală a R. D. Vietnam a plecat spre patrie
Cuvîntarea rostită de președintele Ho Și Min pe aeroport

MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite: După cum s-a mai anunțat, în seara 
zilei de 18 iulie delegația guvernamentală 
a R.D. V'etnam, în frunte cu președintele 
Ho Și Min, a părăsit Moscova, plecmd spre 
patrie.

Pe aeroport Ho Și Min, președintele și 
primul ministru al Republicii Democrate 
Vietnam, a rostit următoarea cuvîntare:

Dragi tovarăși și prieteni!
Delegația guvernamentală a Republicii 

Democrate Vietnam, care a vizitat Uniunea 
Sovietică, și-a îndeplinit misiunea și astăzi 
pleacă spre patrie.

in Un'U-nea Sovietică am fost primiți cor
dial și cu căldură, ca adevărați frați. Am 
fost foarte mișcați. Plecînd, mulțumim din 
toată inima Partidului Comunist al Uniunii 
Sovietice, guvernului sovietic și poporului 
sovietic pentru sentimentele lor calde pe 
care și le-au manifestat față de noi și față 
de poporul vietnamez.

Am vizitat numeroase mărețe șantiere in-

D. T. Șepilov a plecat la Cairo 
la invitația guvernului egiptean

MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans
mite: La 18 iulie, la invitația guvernului 
egiptean, D. T. Sepilov, redactorul șef al

ziarului „Pravda", a părăsit Moscova ple- 
cind pe calea aerului la Cairo pentru a par 
ticipa la sărbătorirea „Zilei eliberării".

Lordul primar al Londrei a sosit în vizită la Moscova
MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans

mite : Răspunzînd invitației Sovietului oră
șenesc Moscova de deputați ai oamenilor 
muncii, sir Seymour Howard, lordul primar 
al Londrei, a sosit la Moscova.

Pe aerodromul Vnukovo, sir Seymour

Howard a fost întîmpinat de M. A. Iasnov, 
președintele Comitetului executiv al Sovie
tului orășenesc Moscova, și alții.

Sir Seymour Howard și M. A. Iasnov au 
rostit cuvîntări de salut.

Vizita delegației agricole americane în U.R.S.S.
MOSCOVA 19 (Agerpres). — TASS trans

mite: La Moscova se află de trei zile dele
gația agricolă americană, sosită în U.R.S.S. 
pentru a cunoaște agricultura sovietică. In 
acest timp, membrii delegației în frunte cu 
William Lambert, decanul Colegiului agricol 
de pe lingă Universitatea din statul Nebras- 
ca, au vizitat Expoziția Agricolă Unională, 
monumentele istorice și de artă din Moscova, 
clădirea Universității de stat de pe colinele 
Lenin, au asistat la un spectacol la Teatrul 
Mare.

La 18 iulie, oaspeții americani au vizitat 
colhozul „Luci" și sovhozul „Gorki 2“ din 
regiunea Moscova.

T. S. Preahin, președintele colhozului 
„Luci", a vorbit membrilor delegației despre 
munca în artei. Oaspeții i-au pus numeroase 
întrebări. Ei s-au interesat de cultivarea le
gumelor timpurii, de munca la fermele pen
tru creșterea animalelor, de felul în care este 
valorificată producția colhoznică și de remu
nerația muncii în colhoz. Membrii dele
gației au vizitat apoi grajdurile pentru vite, 
bucătăria pentru prepararea furajelor, serele 
și răsadnițele, au vizitat de asemenea creșa 
și grădinița de copii.

După vizitarea colhozului, Julius Kleiner, 
unul din membrii delegației a scris în „Car
tea de impresii"; „Fiind singurul membru al 
delegației care am cunoscut economia Rusiei 
țariste sînt plăcut surprins văzînd ceea ce 
ați realizat. Am rămas deosebit de plăcut 
impresionat de colhozul dvs. Toți colhoznicii 
arată a fi fericiți și lipsiți de orice grijă".

La sovhozul „Gorki 2", delegația a fost 
salutată de V. M. Dobrohotova, director ad
junct al sovhozului, care lucrează aici de 20 
de ani. După ce le-a vorbit despre sovhoz, 
ea a arătat oaspeților ferma pentru creșterea 
animalelor, fabrica de produse lactate, ferma 
de păsări unde sînt puse la îngrășat apro
ximativ 10.000 de găini de odată.

înainte de a părăsi sovhozul. William Lam
bert. șeful delegației, a scris următoarele în 
„Cartea de impresii" : „Lucrătorilor din sov
hozul „Gorki 2“. Delegația americană își va 
aminti mult timp de vizita foarte plăcută și 
instructivă făcută în gospodăria dvs. Am 
văzut aici una din cele mai minunate cirezi 
de vaci care dau mult lapte. Am urmărit 
cu mult interes munca voastră de îngrășare 
a păsărilor și de îngrijire a păsărilor care 
dau ouă. Am vizitat de asemenea cu multă 
satisfacție grădinița de copii de la dvs. 
Puteți fi felicitați pentru excepționala muncă 
pe care o depuneți. Vă invităm să veniți în 
America și să vedeți cîteva din gospodăriile 
noastre. Cu cele mai bune urări, W. 
Lambert".

In seara aceleeași zile, delegația a plecat 
într-o călătorie prin țară. Ea va vizita col
hozuri, sovhozuri, S.M.T.-uri, stațiuni expe
rimentale. institute de cercetări științifice și 
întreprinderi producătoare de mașini agri
cole și de prelucrare a produselor agricole.

La gara Kursk, oaspeții americani au fost 
conduși de reprezentanți ai Ministerului 
Agriculturii al U.R.S.S. și de funcționari ai 
Ambasadei S.U.A. la Moscova.

Uriașe construcții hidrotehnice în R. P. Chineză
PEKIN 19 (Agerpres). — China Nouă 

transmite: La 18 iulie, cea de a doua se
siune a Adunării reprezentanților populari 
din întreaga Chină și-a continuat lucrările 
la Pekin.

Den Țzî-hue, locțiitor al premierului Con
siliului de Stat al R. P. Chineze, a prezen
tat raportul cu privire la planul general ai 
lucrărilor hidrotehnice de pe fluviul Huanhe.

Raportorul a vorbit despre amploarea 
cons’rucției industriale care se desfășoară 
în bazinul acestui fluviu. Pe cursul mijlociu 
și inferior al fluviului Huanhe, a declarat 
Den Țzî-hue, vor fi construite 46 baraje. 
Puterea hidrocentrale’or care vor fi con
struite pe aceste baraje va fi de 23.000 000 
kilowați, adică de zece ori mai mult decît 
puterea tuturor centralelor electrice din 
China în anul 1954.

Cele mai mari construcții de pe fluviu! 
Huanhe vor fi nodurile hidraulice din re
giunile Sanmînsia și Liuțziasia. Ca mărime, 
lacul de acumulare format de barajul de la 
Sanmînsia va fi al doilea din lume după 
marea Kuibîșev.

După terminarea lucrărilor hidrotehnice 
de pe fluviul Huanhe, producția culturilor 
agricole în provinciile Șansi. Șensi, Gansu 
și Henan va spori de două ori.

Raportorul a scos în evidență marele aju
tor acordat de Uniunea Sovietică la pregă 
tirea și înfăptuirea lucrărilor hidrotehnice 
în China. In aplauzele furtunoase ale celor 
prezenți Den Țzî-hue a comunicat că gu
vernul sovietic și-a și exprimat consimță- 
mîntul de a acorda Chinei ajutor pentru 
supunerea fluviilor Huanhe și Ianțzî.

Cu privire Ia neutralitatea Austriei
— Comunicatul asupra ședinței Consiliului de Miniștri al Austriei

Intîlnirea internațională 
de pentatlon modern 

R. P. R. — R. Cehoslovacă

dustriale și agricole, Universitatea de Slat 
din Moscova și o tabără de vară a pionie
rilor.

Am fost extrem de fericiți să constatăm, 
că nivelul de trai al poporului sovietic crește 
pe zi ce trece și că forțele poporului sov:e- 
tic sînt foarte mari, cu aceste forțe fără în
doială că el va menține cu succes pacea :n 
întreaga lume și va construi comunismul.

Am dus tratative cu guvernul sovietic și 
cele două părți au ajuns la păreri unanime 
în legătură cu numeroase probleme inferna- 
ționale. Sîntem ferm hotărîți să dezvoltăm 
și pe viitor relațiile de prietenie dintre po
poarele țărilor noastre. Guvernul sovietic și 
poporul sovietic care și pînă acum au ma
nifestat înțelegere și sprijin 
vietnamez, ajută în prezent 
poporul vietnamez în lupta 
solidarea păcii, înfăptuirea
mului, obținerea independenței și democra
ției în întreaga țară.

Acest ajutor dezinteresat întărește și mal 
mult încrederea și forțele poporului vietna-

față de poporul 
și mai concret 

lui pentru con- 
unității Vietna-

mez și contribuie de asemenea la îndepli
nirea uriașelor sarcini ce ne stau în față in 
opera de restabilire cît mai grabnică a eco
nomiei naționale în scopul îmbunătățirii ni
velului de trai al poporului și sporirii for
țelor lui.

Sîntem ferm convinși că începînd de av 
lăzi colaborarea d’ntre popoarele vietnamez 
și sovietic se va întări și mai mult, iar prie
tenia de nezdruncinat dintre noi va fi din 
ce în ce mai puternică.

Ne exprimăm Încă odată din tot sufletul 
recunoștința fa'ă de Partidul Comunist al 
Uniunii Sovietice, față de guvernul sovietic 
și de poporul sovietic pentru ■sentimentele 
sincere pe care și le-au manifestat față de 
delegația noastră.

Trăiască prietenia de nezdruncinat dintre 
popoarele vietnamez și sovietic 1

Trăiască Partidul Comunist
vietice I

Trăiască Uniunea Sovietică 
păcii în întreaga lume!

Trăiască pacea în întreaga

VIENA 19 (Agerpres). — Agenția aus
triacă de presă a transmis un comunicat 
oficial asupra ședinței Consiliului de Mi
niștri al Austriei din 19 iulie. In comunicat 
se spune:

In conformitate cu hotărîrea Consiliului 
național și a Consiliului federal din 7 și 8 
iunie, cancelarul federal a prezentat spre 
examinare Consiliului de Miniștri un proiect 
de lege constituțională federală cu privire 
la neutralitatea Austriei. Proiectul de I 
constituțională cuprinde următoarele 
articole:

Articolul 1.
1. In scopul consolidării trainice și 

manente a independenței externe, în scopul 
menținerii integrității teritoriului său și

lege 
două

per-

în interesul menținerii liniște! și ordine! în 
interiorul țării, Austria declară de bună voie 
neutralitatea sa permanentă și va sprijini 
și apăra neutralitatea prin toate mij’oacele 
de care dispune.

2. Pentru asigurarea realizării acestui 
scoip, Austria nu va intf-a niciodată în nici 
un fel de alianțe militare și nu va admite 
crearea pe teritoriul său a unor puncte mi
litare de sprijin ale altor state.

Articolul 2.
1. Răspunderea îndeplinirii acestei legi 

constituționale federale revine guvernului 
federal.

Consiliul de Miniștri al Austriei a apro
bat acest proiect de lege.

In cîteva rîndu
al Uniunii So-

— bastion al

lume!

guvernului

r I
Guvernul Republicii Democrate Viet- 
și președintele Ho Și Mm au acordat

Sărbătoarea bisericească 
de la mînăstirea Troițe Sergheev
ZAGORSK 19 (Agerpres). — TASS trans

mite: La 17 iulie, în vechea mînăstire rusă 
Troițe Sergheev s-a sărbătorit într-o atmos
feră solemnă ziua lui Serghei — sărbătoare 
consacrată lui Serghei Radonejski, întemeie
torul acestei mînăstiri. La slujbele religioa
se au venit numeroși credincioși. Au parti
cipat de asemenea Hristofor, Patriarhul 
Alexandriei și al întregii Africi, Alexei, Pa
triarhul Moscovei și al întregii Rusii, Mel- 
hisedek, Catolicos-Patriarh al întregii 
Gr’uzii, Justinian, Patriarhul Romîniei, Ma- 
cari. Mitropolitul Varșoviei și al întregii 
Polonii, capul bisericii ortodoxe polone. Ni- 
fon. Mitropolitul Iliopolului, reprezentant al 
bisericii ortodoxe din Antiohia, Arhimandri
tul Maksim, reprezentantul bisericii ortodoxe 
bulgare, precum și numeroși episcopi ai bise
ricii ortodoxe ruse.

-

Dezvoltarea industriei in Bosnia și Herțegovina
BELGRAD 19 (Agerpres). — Referindu-se 

Ia dezvoltarea industriei din Bosnia și Her
țegovina, ziarul „Borba" scrie că nicăieri 
rapida dezvoltare industrială de după război 
a Iugoslaviei nu este atît de evidentă ca în 
Bosnia și Herțegovina. Dezvoltarea indus
triei grele, situația favorabilă a Bosniei și 
Herțegovinei și uriașele resurse de mine
reuri din această republică au contribuit ca 
în anii de după război ea să devină din 
punct de vedere industrial cea mai dezvol
tată regiune a Iugoslaviei. Incepînd din 1947, 
pentru economia Bosniei și Herțegovinei au 
fost alocate aproximativ 21% din totalul in
vestițiilor de capital postbelice. Cea mai 
mare parte a fondurilor au fost investite în 
industrie, în special în industria grea. S-a

dezvoltat îndeosebi siderurgia. După ce cons
truirea tuturor obiectivelor va fi terminată, 
în Bosnia și Herțegovina se va extrage a- 
proape de trei ori mai mult minereu de fier 
decît înainte de război, se va produce de 
11 ori mai multă fontă, de 8,5 ori mai mult 
oțel și aproximativ de 4,5 ori mai multe 
laminate.

In primele patru luni ale acestui an, pro
ducția industrială din această republică a 
crescut cu 36,6% în comparație cu aceeași 
perioadă a anului trecut. Producția de ener
gie electrică a crescut cu 68,1 % în aceeași 
perioadă.

Planul pe anul 1955 prevede mărirea pro
ducției siderurgiei cu 59% în comparație cu 
anul trecut.

Cu o infimă majoritate 
noul guvern italian a obținut votul de încredere

■O—

Evenimentele sîngeroase 
din Maroc

CASABLANCA 19 (Agerpres). — La Ca
sablanca, teatrul sîngeroaselor incidente 
care au început la 14 iulie și au continuat 
în zilele următoare, situația se menține la 
fel de încordată. In oraș au loc lupte de 
stradă. Populația marocană este atacată de 
autoritățile franceze cu tancuri și mitraliere. 
Bilanțul oficial al evenimentelor din Casa
blanca este de 63 de morți și peste 100 de 
răniți în majoritate marocani, dar se pare 
că numărul marocanilor uciși în cursul a- 
ceștui adevărat pogrom este mult mai 
mare.

Incidente au mai fost semnalate și la 
Feda'a, la 20 de kilometri nord de Casa
blanca. La Rabat, negustorii marocani au 
închis magazinele în semn de protest îm
potriva acțiunilor autorităților.

ROMA 19 (Agerpres). — TASS transmite: 
La 18 iulie au luat sfîrșit în Camera depu- 
taților dezbaterile pe marginea programului 
guvernului Segni.

Președintele Consiliului de Miniștri al 
Italiei a rostit o cuvîntare în care a răspuns 
vorbitorilor care au luat cuvîntul la dezba
teri. El a declarat printre altele că guvernul 
său „reia formula politică a guvernului 
Scelba”.

Ocupîndu-se
Segni

de situația internațională, 
a declarat printre altele că situația

care s-a creat la granițele 
ale Italiei în legătură cu 
tului de stat cu Austria ar putea face nece
sară transferarea în Italia de nord a trupe
lor americane care se află în prezent în 
Austria.

După ce au luat cuvîntu! numeroși vorbi
tori pentru a-și motiva votul, a avut loc vo
tarea. Pentru rezoluția de încredere în gu
vern au votat 293 de deputați. 265 de depu- 
tați au votat contra, iar 12 s-au abținut.

de nord și răsărit 
încheierea Trata-

In Italia a început o masivă grevă 
a muncitorilor agricoli și a dijmașilor

ROMA 19_ (Agerpres) — TASS transmite: 
La 18 iulie în întreaga țară a început greva 
muncitorilor agricoli și dijmașilor, a căror 
luptă este sprijinită de micii proprietari de 
nămînt și arendași. Această mișcare țără
nească care cuprinde 8 milioane oameni a în-

cepul la apelul organizației progresiste „Uni
unea națională a țăranilor”, al sindicatelor 
muncitorilor agricoli ;i dijmașilor care fac 
parte din Confederația Generală a Muncii 
din Italia.

e 
nnm
Ordinul Muncii clasa I lui R. L. Karmen, 
V. S. Eșunn și E. V. Muhin, operatori ai 
studioului central de filme documentare 
care au creat in colaborare cu cineaștii vi
etnamezi filmul documentar artistic „Viet
nam". (TASS)

o După cum anunță postul de radio Del
hi. mareșalul de aviație Mukerdji, șeful sta
tului major al forțelor militare aeriene al 
Indiei s-a întors la 17 iulie la Delhi din- 
tr-o călătorie de 15 zile făcută in Uniunea 
Sovietică, Pe aerodrom Mukerdji a decla
rat corespondenților că rușii n-au fătut un 
secret din noile tipuri de avioane, că ei au 
permis delegafiei indiene să ia cunoștinfă 
de toate noile tipuri de avioane inclusiv a- 
vioanele de vinătoare cu reacție și avioa
nele de transport Cu reaefie (TASS)

• La 18 iulie a plecat din Moscova spre 
Elvefia o delegație a Academiei de Științe 
a U R.S.S. care va lua parte la cel de al 
14-lea Congres international pentru proble
mele chimiei teoretice și aplicate, care va 
avea loc la Zurich. In fruntea delegafiei se 
află acad. Aleksandr Nesmeianov. președin
tele Academiei de Științe a U.R.S S.

(TASS)
• La șantierul de construcții navale din 

portul francez La Sete de pe litoralul Mării 
Mediterane a avut loc ceremonia so'emnă 
consacrată începerii construcției unui car- 
gobot cu un deplasament de 5.000 tone des
tinat Uniunii Sovietice. La ceremonie au 
fost de față V. P. Dașkievici, reprezentant 
comercial a' U.R.S.S. in Franța, și repre
zentanți oficiali francezi. (TASS)

e- Cunoscutul luptător pentru pace. Paul 
Robeson, a făcut reprezentanților presei o 
dec’a-afie in care arată că în decursul ul
timilor cinci ani departamentul de stat ,,a 
refuzat în mod arbitra? și ilegal" să-i elibe
reze un pașaport pentru străinătate. „Insist, 
a dec'arat Robeson, să mi se acorde de în
dată dreptul de a întreprinde o călătorie".

(TASS)
• La 18 iulie, s-a deschis la Moscova 

cea de a 7-a sesiune a Comisiei Internațio
nale pentru vînătoarea de balene. La sesiu
ne au sosit delegafi. experfi și observatori 
din 17 state Din partea (ărilor care au sem
nat convenfia privitoare la vînătoarea de 
balene, din anul 1946. participă delegafi din 
Aus'raha. Canada, Danemarca, Franța. Is
landa, Japonia Marea Britanie Noua Zee- 
'andă. Norvegia, Olanda. Panama. S.U.A . 
Suedia. Uniunea Sud-Ajricană, U.R.S.S. In

calitate de observatori participă reprezen
tanți ai / „ '■ ' r’ - - • 2 ;
Internațional pentru cercetarea mărilor, 
Asociafiei Internationale a societăților pen
tru vînătoarea de balene ai F.A.E.-O.N.U. 
pentru alimentație și agricultură. (TASS)

9 In ultimi'e zile au avut loc demons- 
trafii la Hamburg, Miinchen, Nurnberg și 
Karlsruhe (Germania occidentală) împotriva 
procesului intentat P.C.G, Demonstranții 
purtau pancarte în care era înfățișată lupta 
neobosită a P.C.G. pentru reunificarea paș
nică a Germaniei. (Agerpres)

• In noaptea de 14 iulie, trei aviatori 
ciankaișiști de pe insula Quemoy au trecut 
in China continentală, folosind în acest scop 
citeva rezervoare goale de benzină. Cian- 
kaișiștii s-au prezentat autorităților milita
re de pe coasta provinciei Fufzian. Ei au fost 
bine primiți de către reprezentanfii armatei 
populare chineze de eliberare. (China Nouă)

o Săptăminalul indian ..Blitz" anunjă că 
în ultimele cinci luni a fost semnalată o 
creștere considerabilă a activității clandes
tine a unor agenfi străini la frontiera indi- 
ano-chineză. Se anunță că numeroși străini 
cutreieră această regiune și fotografiază 
puncte strategice, primind ajutor in acțiu
nea lor din partea ..misionarilor" americani 
locali. (China Nouă)

t> Citind datele publicate de Fundația 
pentru impozite, revista americană ..March 
or Labour" arată că în 1954. aproximativ 
^-% din salariul anual al unui muncitor a- 
merican a fost inghifit de impozitele federa
le, de stat șt locale. (Agerpres)

e Pentru a împiedica confiscarea pămîn- 
turilor lor de către trupele americane în ve
derea extinderii bazei aeriene a S U.A. de 
la Tachikawa, țăranii japonezi din împreju
rimi și-au stropit timpurile cu substanțe 
toxice. 350 de locuitori care se opun extin
derii bazei aeriene americane se consideră 
mobilizați pentru a se opune oricărei încer
cări a autorităților japoneze de a împiedica 
stropirea pămlnturilor cu substanfe toxice.

(Kiodo Țușin)
® ln Cor,eea sud ploile torențiale care 

au căzut cîteva zile de-a rindul, pînă la 14 
iulie, au pricinuit mari pagube și victime. 
In timpul inundațiilor, provocate de ploile 
torențiale, au pierit și au fost răniți zeci 
de oameni, au fost distruse 440 de case, 
au fost inundate aproximativ 3.000 de case 
șt aproximativ 1000 000 de acri de pămînt 

'arabi'.. Deosebit de mult au avut de suferit 
provinciile producătoare de orez din sud- 
vestul tării, (United Press)

Argentinei și Italiei, ai Consiliului
, ai

Astăzi începe la Sibiu Intîlnirea interna
țională de pentatlon modern dintre echi
pele selecționate ale R P.R. și R. Cehd- 
slovace. Aceasta este prima întîlnire inter
națională. pe care o susțin sportivii noștri 
de la ultima ediție a campionatelor mon
diale desfășurata anul trecut la Budapesta, 
întrecerea sportivilor romîni și cehoslovaci 
în cele 5 ramuri care sînt Cuprinse în pen
tatlonul modern (călărie, scrimă, tir, na- 
tație și cros) este așteptată cu interes de 
amatorii de sport.

Prima probă a zilei este întrecerea de 
călărie care se va desfășura în pădurea 
Sapa din apropierea Sibiului. In continuare, 
celelalte probe se vor desfășura după ur
mătorul program: joi: scrimă; vineri: tir; 
sîmbătă: naiație; duminică: cros.

(Agerpres)

„First Vienna14 susține astăzi 
o nouă partidă în Capitală
Echipa austriacă „First Vienna", care ne 

vizitează țara, susține astăzi după amiază, 
pe stadionul Republicii din Capitală, o nouă 
partidă de fotbal în care va întîlni — ca 
și în disputa precedentă — tot o selecțio
nată a categoriei A.

Față de primul joc, în formația selecțio
natei au intervenit unele schimbări, deter
minate de necesitatea verificării actualei 
forme a unui nou lot de jucători. In linii 
mari, echipa noastră va avea următoarea 
alcătuire: Cosma; Băcuț I (Pahonțu) — 
Lazăr — Szokii; Calinoiu — Hidișan 
(Bodo); Boitoș — Petschovschi — Ene II 
— Georgescu — Mihai.

Componența echipei transmite partidei o 
notă de interes în plus, fiind vorba de o 
nouă serie de tineri jucători chemați să 
dea un examen al valorii lor în fața echipei 
campioane a Austriei.

Intîlnirea va începe Ia orele 17,45 și va 
fi arbitrată de S. Segall.

„Cursa Munților" la ciclism
ORAȘUL STALIN 19 (Agerpres). — Prin 

telefon : Marți a început prima ediție a 
„Cursei Munților", competiție ciclistă or
ganizată de asociația sportivă Dinamo, în 
cinstea ce'ui de al 5-lea Festival Mondial 
al Tineretului și Studenților de la Varșo
via.

Prima etapă a competiției desfășurată 
marți pe distanța București—Orașul Stalin 
(166 km.) a cuprins multe momente intere
sante în care cicliștii au demonstrat că se 
află în formă excelentă și că întrecerea 
se anunță pasionantă.

In Orașul Stalin la sprintul final N. Ma
xim se dovedește mai rapid, reușind să în
treacă pe St. Sebe și V. Georgescu.

Iată clasamentul etapei București—Orașul 
Stalin: 1) N. Maxim (Dinamo) a parcurs 
166 km. în 4h49’30” (timp cu bonificație 
41148’05”); 2) Șt. Sebe (Progresul C.P.C.S.) 
4h49’30’’ (4h48’30”); 3) V. Georgescu (Di
namo Orașul Stalin) 4h49’30". (4h 48’55”).

Pe echipe, victoria în etapă a revenit ci
cliștilor de la Dinamo. Astăzi se dispută e- 
tapa a 2-a pe traseul Orașul Stalin—T. Se
cuiesc—Brețcu și retur (150 km.).

Informații
Marți după amiază, orchestra de muzică 

populară a orașului Budapesta, dirijată de 
Kozak Gabor Jozsef, care ne'vizitează tara 
la invitația Institutului Romîn pentru Rela
țiile Culturale cu Străinătatea, a prezentat 
în sala „Progresul" din orașul Ploești un 
concert de muzică populară maghiară, secu- 
iască și romînească.

★
La Institutul medico-farmaceutic din Iași 

a avut loc zilele trecute o adunare cu pri
lejul căreia s-a făcut repartizarea tinerilor 
absolvenți la- stagiu în mediul rural.

_ Printre noii absolvenți care pleacă la sate 
sînt medicii Mircea Alexandrescu, reparti
zat în circumscripția sanitară Gheraești, 
raionul Roman, regiunea Iași, Berta Rie
gler la Rădăuți, regiunea Suceava, Agripina 
Vurpăreanu la circumscripția Lungani, ra
ionul Tg. Frumos, regiunea Iași și alții.

ERATA
In comunicatul comun al guvernelor R.P. 

Chineze și R.D. Vietnam apărut în ziarele 
din 9 iulie a.c., în paragraful referitor la 
ajutorul acordat de guvernul R. P. Chineze 
poporului vietnamez se citește: 890.000.000 
yuani.

REDACȚIA $1 ADMINISTRAȚIA Piața Scînteii

SPECTACOLE
TEATRE: Ansamblul de Estradă al R.P.R. 

(sala din cala Victoriei nr. 174) 20,00 : Cer 
cuvîntul: Ansamblul de Estrad.ă al R.P.R. 
(grădina de vară din str. C. Â. Rosettl nr. 
6) 20,00: Visele se împlinesc; Teatrul Evre- 
esc de Stat (grădina de vară din str. Mir
cea Vodă nr. 5) 20,00: Bolnavul închipuit; 
Teatrul de vară „I. V. Stalin" 20,30: Pro
gram prezentat de Ansamblul de oîntece și 
dansuri al sfatului popular al Capitalei ; 
Teatrul de Varietăți (grădina de vară din 
piața N. Bălcescu nr. 2) 20,00; - - - -
miraculoși.

CINEMATOGRAFE: Patria, București,
Grădina Progres. Tineretului, Rahova: Ina
micul public nr, 1; Republica, înfrățirea Intre 
popoare. I. C. Frlmu. Al. Sahia: Aventurile 
d-lui Pickwick; Magheru, Lumina: Prietenul 
meu Fabian; Filimon Slrbu, Elena Pavel. 
Vasile Roaită. Flacăra. T. Vladlmirescu: 
Dubla Lotte; Maxim Gorki: ...Și [lie face 
sport; Aquarlu; Bun venit.. Eliza; Mică re
prezentație; Timpuri Noi: Sosirea la Mos
cova a primului ministru al Indiei Jawahar- 
laȚNehru; Campionatele europene de patinaj 
artistic; Vacanța cu tine; Victoria: încerca
rea fidelității; Gh. Doja: Doi prieteni; Cui- 
tural: Conștiința; 8 Martie: Moștenire însîn- 
gerată; Unirea: Contele Mișka; C. David: 
Poteci primejdioase; Arta: Fridolln: Miorița: 
Astăseară se va termina totul; Moșilor: Mis
terele din Matto Grosso; 73 August: A fost 
odată un împărat;

„LOTO-CENTR AL“
PREMIILE LA TRAGEREA DIN 15 IULIE 

La categoria I 9 premii a 12.965 le! fiecare 
plus 35 premii sfert; ' -- --
premii a 4.165 lei flecare. t 
sfert: 1 ... „„ Kls,
fiecare, plus fl5 premii sfertY 
IV 85 r------ 
premii sfert, I. ___ p,
906 lei fiecare, plus SÎ^premii sfert? L ' 
teș°™ VI 220 premii a 723 le! f'ecare. p'lu» 

of£reim,'rS ert' ,a categoria VII 341 premii 
a 39o lei fiecare, p.us 960 premii sfert.

La premiul special A: 1 premiu a 59.664 
ei ; la premiul special B: 3 premii a 15.910 
lei fiecare, plus 3 premii sfert; la premiul

I special C: 3 premii a 19.888 lei fiecare.

Ochelarii

sfert; la categoria II 40 
-. i plus 61 premii
sfert : la categoria III 58 premii a 2.652 lei 

----- : la categoria 
premii a 1.504 lei fiecare, plus 272 

, h categoria V 174 premii a 
; la ca- 

. plus

Tel. 7.60.10—7-60.20 Abonamentele se primesc la toate oficiile poștale, factorii poștali și difuzorii voluntari din întreprinderi și instituții Tiparul: Combinatul Poligrafic Casa Scînteii 1 V Stalin 
STAS — 3452-52


